
Каб параўнанне было 
аб’ектыўным, я выбраў галоўныя 
афіцыйныя выданні СССР 
і Беларусі: газеты “Правда” 
і “Советская Белоруссия”. 
Гарталіся падшыўкі за тры гады: 
1963-і, 1981-ы і 2015-ы. З трэцяй 
датай усё зразумела – яна 
тычыцца толькі Лукашэнкі. А 
вось 1963-і і 1981 гады – апошнія 
поўныя гады, калі Хрушчоў і 
Брэжнеў знаходзіліся ва ўладзе. 
У 1964-м Мікіта Сяргеевіч быў 
адхілены ад пасады ў выніку 
“палацавага перавароту”. А 
Леанід Ільіч у 1982-м адышоў у 
іншы свет.

У выніку параўнання 
на першым месцы па 
“рэкламаванні” апынуўся 
Леанід Брэжнеў. У 1981 годзе 
чытачы “Правды” ўбачылі яго 
твар ажно 85 разоў. Падшыўка 
галоўнага савецкага выдання 
цалкам перадае атмасферу 
“застою”. Напрыклад, калі 
Брэжнеў накіроўваўся ў Прагу, 
у розных нумарах “Праўды” 
з’яўлялася як мінімум чатыры 
фотаздымкі. Ад’езд дэлегацыі 
КПСС з Масквы, выступленне 
Брэжнева ў Празе, групавы 
фотаздымак Леаніда Ільіча 
разам з паплечнікамі падчас 
візіту, а таксама фота дэлегацыі 
пасля вяртання з чэхаславацкай 
сталіцы. Так асвятлялася кожная 
з нешматлікіх паездак Леаніда 
Ільіча за мяжу (у апошнія гады 
перад смерцю ён бываў толькі 
ў краінах сацыялістычнага 
лагера). Не абміналіся ўвагай 

і візіты ў СССР 
замежных лідараў. А 
на дзень народзінаў 
Брэжнева “Правда” 
змясціла ажно тры 
фота любімага 
правадыра.

На другім месцы апынуўся 
Аляксандр Лукашэнка – 81 
фотаздымак у «Советской 
Белоруссии” за 2015 год. Відаць, 
наконт іх у “СБ” маюцца 
свае ўнутраныя правілы. 
Напрыклад, партрэт Лукашэнкі 
абавязкова змяшчаецца на 
першай старонцы (некалькі 
выключэнняў звязаны з 
прэзідэнцкімі выбарамі, 
візітам у ААН або Новым 

годам). Рэдакцыя асвятляе ўсе 
асноўныя мерапрыемствы, у 
якіх бярэ ўдзел А.Лукашэнка. 
Цікава, што побач з 
Аляксандрам Рыгоравічам 
фатаграфуюць або шараговых 
непублічных грамадзян, 
прыбліжаных чыноўнікаў, або 
раўназначных яму замежных 
лідараў. Выключэнняў некалькі. 
Так, у адным з нумароў газеты 
з'явіўся сумесны фотаздымак з 
нямецкім паслом Вольфрамам 

Маасам, які сыходзіў са 
сваёй пасады. Некалькі разоў 
“засвяціўся” побач з прэзідэнтам 
Уладзімір Макей. Трапіў у 
кадр і Міхаіл Мясніковіч, які 
быў сфатаграфаваны разам з 
Лукашэнкам і Пуціным. Дарэчы, 
прэзідэнт Расіі з’яўляўся ў 
“СБ” не аднойчы. Апроч таго, 
чытачы маглі ўбачыць кадры: 
Лукашэнка з “нармандскай 
чацвёркай”, лідарамі Расіі, Кітая, 
Грузіі, Індыі, Азербайджана, 
Бразіліі… Бо выданне асвятляе 
кожны візіт прэзідэнта ў 
замежную краіну або, наадварот, 

з’яўленне ў Беларусі нейкага 
высокапастаўленага госця.

Трэцяе месца па 
афішыраванні ў Мікіты 
Хрушчова –  73 фотаздымкі 
на старонках “Правды” за 
1963 год. Дзеля аб’ектыўнасці 
дададзім: сваю славу ён можа 
смела падзяліць з Фідэлем 
Кастра. “Камандантэ”, які 
тады знаходзіўся на піку 
папулярнасці, прыехаў у 
СССР з працяглым візітам. На 
старонках “Правды” асвятляўся 
кожны яго чых! Сумесных 
фотаздымкаў Хрушчова і 
Кастра ажно дзесяць. Апроч 
традыцыйнага кадра з перамоў 
можна ўбачыць двух лідараў 
на маскоўскім стадыёне 
“Дынама”, у машыне падчас 
экскурсіі па Тбілісі і нават у 
аэрапорце Мурманска, адкуль 
“таварыш Фідэль” збіраўся на 
радзіму. Апроч кантактаў з 
Кастра Хрушчоў сустракаўся 
з савецкімі касманаўтамі (у 
тым ліку асабіста віншаваў 
з вяселлем Валянціну 
Церашкову і Андрыяна 
Нікалаева), прымаў замежных 
гасцей і прапагандаваў 
кукурузу…

Як бачна, адлегласць паміж 
першай і апошняй выбаркамі – 
крыху больш за паўстагоддзе. 
А асаблівай розніцы не 
адчуваецца. «Советская 
Белоруссия”, як некалі “Правда”, 
з помпай афішыруе кожны крок 
галоўнай асобы краіны.

Максім ПЛОТНІКАЎ.
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КАЛІ ВЯРСТАЎСЯ НУМАР

ЛІСТ З РЭДАКЦЫІ

Ёсць такая партыя –
«Народная Воля»!

Хтосьці скажа: няма такой партыі.
А я скажу: ёсць такая партыя! Яна не 

палітычная.
Нам не патрэбна афіцыйная 

рэгістрацыя.
Нам дастаткова быць разам.
Журналісты, усе супрацоўнікі рэдакцыі 

газеты “Народная Воля” і яе шматлікія 
чытачы – ці ж гэта не партыя?

Партыя, і яшчэ якая! Як сведчаць 
апытанні, кожны экзэмпляр газеты ў 
сярэднім праходзіць праз рукі не менш 
як чатырох чалавек. Значыць, у партыі 
“Народнай Волі” налічваецца больш за 
100.000 сяброў. Верных, адданых сяброў! 
Любую каштоўную ідэю, любую значную 
прапанову, якія нараджаюцца на старонках 
газеты, яны здольны данесці да мільённых 
мас.

Мяне як галоўнага рэдактара вельмі і 
вельмі радуе тое, што з прыходам 2016 года 
нас не паменшала. Вялікі дзякуй усім-усім 
прыхільнікам “Народнай Волі”!!!

Якая наша праграма, сябры, на 
бліжэйшую перспектыву?

Мацаваць Беларусь!
Мацаваць яе незалежнасць!
Садзейнічаць дэмакратычным працэ-

сам, укараненню рыначных адносін, павы-
шэнню дабрабыту людзей, адраджэнню 
нацыянальна-гістарычнай спадчыны.

Вы бачыце, што робіцца ў свеце! 
Палыхаюць войны, рэкамі льецца кроў…

Мы, усе сябры “Народнай Волі”, – за 
мір! Каб у нашым, беларускім, доме было 
спакойна, павінен захоўвацца належны 
парадак. Для гэтага ў першую чаргу неаб-
ходна паважаць законы. Яны пішуцца для 
ўсіх – як для шараговых грамадзян, так 
і для ўлад. На жаль, апошнія не могуць 
служыць станоўчым прыкладам. Замест 
дэмакратычнага стаўлення да такога неаб-
вержнага прынцыпу, як свабода слова, у 
краіне дзейнічаюць пэўныя абмежаванні. 
Чаму, скажам, газета “Барысаўскія навіны” 
вось ужо шмат гадоў не мае досту-
пу ў шапікі “Белсаюздруку”? Чаму такой 
магчымасці – свабодна прадавацца ў 
кіёсках – пазбаўлена недзяржаўная газета 
“Intexpress” у Баранавічах? Хто выкрасліў 

з падпісных каталогаў такое вядомае 
рускамоўнае выданне, як “Свободные 
новости”? Пакутуюць ад рэпрэсій улад 
многія іншыя незалежныя выданні. І гэта 
ў той час, калі Канстытуцыя, Закон аб дру-
ку гарантуюць аднолькава роўныя правы 
для ўсіх СМІ – як для дзяржаўных, так 
і недзяржаўных. Але, як бачым, высокім 
чыноўнікам пляваць на ўсё з вышыні пту-
шынага палёту, галоўнае – выслужыцца 
перад “Чырвоным домам”. А таму тая ж 
“Белпошта” ледзь не ў прымусовым парад-
ку арганізоўвае падпіску на «Советскую 
Белоруссию» (звярніце ўвагу: рэспублікі з 
такой назвай даўным-даўно няма, а назва 
газеты захавалася. – Аўт.), а «Свободным 
новостям» катэгарычна адмаўляе нават ва 
ўнясенні ў каталогі.

Ды што казаць, у многіх лукашэнкаўскіх 
чынуш сваё разуменне свабоды слова. 
Прымусіць іх кіравацца не асабістымі, 
не шкурнымі інтарэсамі, а зыходзячы з 
цывілізаваных пазіцый, улічваючы агуль-
началавечыя каштоўнасці, – ультыма-
тум ад усёй беларускай дэмакратычнай 
супольнасці. І “Народная Воля” першай 
працягвае руку дапамогі калегам з неза-
лежных газет, якія ўсё яшчэ застаюцца ў 
рэпрэсіўных цісках.

А ці ж можам мы, прыхільнікі сва-
боднага слова, распачынаючы 2016 год, 
змірыцца з тым, што велізарная плойма 
чыноўнікаў-дармаедаў сядзіць на карку 
збяднелых працаўнікоў? Як сцвярджае 
народная мудрасць, адзін з сошкай, а сямё-
ра – з лыжкай. Не злічыць, колькі гадоў 
наверсе балбочуць пра скарачэнне штатаў 
дзяржаўных структур, а яны ад гэтага 
толькі распаўзаюцца, мяняючы, праўда, 
шыльды і статуты.

А што ўяўляюць сабой сённяшнія 
кадры? Я знаю асобу, якая некалі (пас-
ля размеркавання) не змагла як належыць 
зацвердзіцца нават у фатографах раённа-
га маштабу. А сёння пад ёю прагінаецца 
міністэрскае крэсла. Нягледзячы на 
пенсіённы ўзрост, А.Лукашэнка пакінуў яе 
ў складзе ўрада. Ну ці ж не смехатура?!

Не, такія гора-кадры не могуць быць 
аўтарытэтам для “Народнай Волі”. Толькі 

прафесіяналам высокай кваліфікацыі,  
людзям з годнай, прынцыповай пазіцыяй 
пад сілу выцягнуць краіну з багны, у 
якой яна апынулася. Абрыдлі хваласпевы  
наменклатурных дэмагогаў наконт таго, 
што мы, беларусы, “наперадзе планеты 
ўсёй”, што трэба дзякаваць цару-бацюш-
ку за высокі дабрабыт і мірнае неба над 
галавой. Як быццам правадыры народа 
аруць і сеюць, стаяць на рыштаваннях 
будоўляў і ля чыгунаплавільных печаў, 
займаюцца навуковымі распрацоўкамі і 
аховай здароўя… Магчыма, і трэба было 
б вытурыць іх з высокіх кабінетаў, каб яны 
апынуліся побач з гаротнымі людзьмі, на 
ўласнай шкуры адчулі іх беды. Дзе абя-
цаныя заробкі ў 1000 долараў? Вунь за 
снежань, бадай, не будзе і 380! Большасць 
пенсіянераў наогул можна лічыць 
жабракамі, для якіх уваход у крамы з 
завоблачнымі коштамі на прадукты харча-
вання фактычна стаў забаронены.

Так, мы сапраўды радуемся мірнаму 
небу над галавой. Мы ні з кім не ваю-
ем, і з намі ніхто не ваюе. Так і павінна 
быць! Беларусы – талерантны народ, ён 
умее спакойна ўжывацца з усімі. І, вядома 
ж, мае стопрацэнтнае права на больш год-
нае, больш прыстойнае жыццё. Менавіта 
за гэта гарой стаіць “Народная Воля”, 
якая з’яўляецца не толькі дэмакратычнай 
незалежнай газетай, але і, так бы мовіць, 
незарэгістраванай грамадзянскай партыяй.

Дзякуй Вам, сябры, за вернасць 
Беларусі, за вернасць нашым агульным 
ідэалам. Разам мы дасягнём тых высокіх 
мэт, да якіх імкнёмся.

З надышоўшым 2016 годам і святымі 
Калядамі Вас, шаноўныя!

Будзьце здаровыя, плёну ў працы!
Міру і спакою, больш радасці ў далей-

шым жыцці!

Іосіф СЯРЭДЗІЧ,
заснавальнік, 

выдавец і 
галоўны 

рэдактар газеты 
“Народная 

Воля”.

Аляксандр Лукашэнка саступіў  
Леаніду Брэжневу, але абставіў Мікіту Хрушчова
Першыя асобы краіны – частыя госці на старонках дзяржаўнай прэсы. “Народная Воля” вырашыла падлічыць, чые фотаздымкі ў 

прэсе з’яўляліся часцей: Мікіты Хрушчова, Леаніда Брэжнева альбо Аляксандра Лукашэнкі.

ПАРАЛЕЛІ

Гарачы Персідскі заліў…
Увечары ў нядзелю Саудаўская 

Аравія аб’явіла пра разрыў 
дыпламатычных адносін з Іранам. 
Эр-Рыяд даў іранскаму паслу 48 
гадзін на выезд з краіны.

Напярэдадні ў сталіцы Ірана 
дэманстранты закідалі камянямі і 
кактэйлямі Молатава пасольства 
Саудаўскай Аравіі. Гэта была рэак-

цыя шыітаў-іранцаў на пакаранне 
ў Аравіі смерцю шыіцкага імама, 
абвінавачанага ў тэрарызме.

Пакаранне імама Аль-Німра 
распачало новы віток супрацьста-
яння найбагацейшай суніцкай і 
найбольшай шыіцкай дзяржаў.

Іранскія ўлады паабяцалі, 
што Саудаўскую Аравію чакае 

«Божая кара». Тэгеран і Эр-Рыяд 
ужо і раней вялі змаганне за 
Сірыю і Емен. Не выключана, 
што Эр-Рыяд будзе спрабаваць 
аслабіць Іран, збіваючы цэны 
на нафту, бо сабекошт здабычы 
ў Іране вышэйшы, чым у 
Саудаўскай Аравіі. Адным словам, 
год пачынаецца горача…

Пагром пасольства Саудаўскай 
Аравіі ў Тэгеране. 
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…Яшчэ гарачэй
«Каралеўства Бахрэйн прыняло 

рашэнне разарваць дыпламатычныя 
адносіны з Ісламскай Рэспублікай 
Іран і патрабуе ад усіх супрацоўнікаў 
дыпмісіі пакінуць каралеўства цягам 
48 гадзін. Каралеўства таксама 

закрывае сваю дыпмісію ў Іране і 
адклікае ўсіх яе супрацоўнікаў», – 
паведамляе нацыянальнае агенцтва 
BNA.

Як патлумачылі ўлады, 
рашэнне звязана з умяшальніцтвам 

Ірана ў справы Бахрэйна і арабскіх 
манархій Персідскага заліва, 
«подлымі нападамі» на пасольства 
і консульства Саудаўскай Аравіі ў 
Іране і заклікана абараніць бяспеку 
рэгіёна.

Гэта пачатак вайны з Іранам?
Улады Судана на фоне нападу на пасольства 

Саудаўскай Аравіі ў Тэгеране абвясцілі пра 
выдварэнне з краіны іранскага пасла, паведамляе 
тэлеканал Al Arabiya, спасылаючыся на заяву 
адміністрацыі прэзідэнта краіны Амара аль-Башыра.

«Рэспубліка Судан абвясціла пасла Ірана 

персонай нон-грата і запатрабавала ад усіх служачых 
дыпламатычнага прадстаўніцтва пакінуць краіну. 
Таксама было прынята рашэнне адклікаць з Ірана 
суданскага пасла», – гаворыцца ў заяве.

“Гэта пачатак вайны з Іранам?” – задаюцца 
пытаннем многія СМІ.

Шоу павінна 
працягвацца!

Нягледзячы на крызіс, 
адсутнасць лішніх грошай, 
скарачэнне выдаткаў на самыя 
розныя праграмы, любімае 
шоу кіраўніка краіны –  
XII міжнародны Калядны турнір 
аматараў хакея – не адменена. 

Чаму шоу? Таму што нельга 
ставіцца сур’ёзна да ўзроўню 
гульцоў. Напрыклад, у складзе 
нямецкай лядовай дружыны 
выступае… 83-гадовы нападаючы 
Эдуард Бшайд. Дарэчы, ён ужо 
больш як 10 разоў прыязджаў у 
беларускую сталіцу.

Пагуляць у хакей у Мінск 
таксама прыехала каманда з 
Аб’яднаных Арабскіх Эміратаў. 
Невядома, праўда, ці чулі ўвогуле 
пра хакей у гэтай краіне.

ФОТАФАКТ

Усяго ў спаборніцтвах 
удзельнічаюць шэсць каманд. А 
за дружыну прэзідэнта Беларусі 

традыцыйна гуляюць ён сам і 
ягоныя сыны. 

Што ж, нятаннае хобі…

чЭМПІЯНАТ ЕЎРОПЫ

Сустракаем канькабежцаў!
Беларусь упершыню пры-

ме кантынентальныя гульні 
па канькабежным спорце. 
Прычым чэмпіянат з’яўляецца 
гістарычным, паколькі гэта 
апошнія спаборніцтвы, у якіх 
пераможца будзе вызначацца па 
суме класічнага мнагабор’я.

Турнір збярэ лепшых 
спартсменаў больш як з  
15 еўрапейскіх краін, у 
прыватнасці, у Беларусь прыедуць 
лепшыя канькабежцы з Галандыі, 
Італіі, Германіі, Нарвегіі, Расіі, 
Чэхіі. У якасці ганаровых гасцей 
запрошаны славутыя канькабеж-
цы: прызёр Алімпійскіх гульняў 
1988-га і 1994 гадоў, шматразовы 
чэмпіён свету Ігар Жалязоўскі, 
чэмпіён Еўропы 1965 года 
Эдуард Матусевіч, алімпійская 
чэмпіёнка-2006 Святлана Журава, 
алімпійскі чэмпіён-1984 Сяргей 
Фокічаў, алімпійскі чэмпіён-1988 
Мікалай Гуляеў, прызёр 
Алімпійскіх гульняў 1972-га і  
1976 гадоў, заслужаны трэ-
нер Валерый Муратаў. 

Кантынентальнае першын-
ство наведае таксама і адзіная 
шасціразовая алімпійская 
чэмпіёнка ў гісторыі канькабеж-
нага спорту Лідзія Скоблікава.

Спаборніцтвы пройдуць 
на канькабежным стадыёне 
шматпрофільнага культурна-
спартыўнага комплексу «Мінск-
Арэна».

«У кожны спаборніцкі дзень 
у будынку веладрома з 11.00  

будзе арганізавана работа фан-
зоны. Усіх, хто прыйдзе сачыць 
за барацьбой на лядовых дарож-
ках, чакае анлайн-трансляцыя і 
вялікае сямейнае каляднае шоу», – 
абяцаюць у Саюзе канькабежцаў. 
Урачыстае адкрыццё чэмпіянату 
Еўропы па канькабежным спорце 
адбудзецца 9 студзеня ў 14.30.

Расклад спаборніцтваў:
9 студзеня –15.00–20.00,
10 студзеня – 15.00–19.00.

Проста зіма…
ПА чУТКАХ І…

Здавалася б, якая можа 
быць нечаканасць – маразы 
ў студзені. Аднак мінусавыя 
тэмпературы сталі для многіх не 
толькі нечаканасцю, але і сур’ёзна 
напалохалі. Прычым настолькі, 
што імкліва пачалі распаўзацца 
чуткі, нібы ў бліжэйшыя дні нас 
чакае нешта надзвычайнае. Ці так 
гэта?

Га лоў ны с іноп тык 

Рэспубліканскага цэнтра па 
гідраметэаралогіі, кантролі 
радыеактыўнага забруджвання 
і маніторынгу навакольнага 
асяроддзя Мінпрыроды Святлана 
Рыбакова супакойвае. «Прайшла 
інфармацыя, што ў ноч з 7 на 
8 студзеня ў Беларусь прыйдзе 
паўднёвы цыклон тыпу «Хаўера». 
Хачу супакоіць беларусаў. «Хаўер» 
– гэта такая экстрэмальная з’ява, 

якая назіраецца раз у 50 гадоў. А 
цыклон, які мы чакаем, пойдзе на 
поўдзень ад Беларусі. Ён практыч-
на не закране тэрыторыю нашай 
краіны. Магчыма, пройдзе невялікі 
снег у паўднёва-ўсходніх раёнах, 
але ніякага «Хаўера» не будзе».

Паводле слоў спецыяліста, 
у бліжэйшыя дні, у тым ліку 
на Раство, чакаецца цалкам 
спакойнае марознае надвор’е.

Электрычка  
да Гомеля

Ужо ў красавіку гэтага года 
з Мінска да Гомеля можна будзе 
даехаць на электрычцы.

Літаральна ў апошнія дні 
мінулага года Беларуская чыгун-
ка скончыла электрыфікацыю 
ўчастка Гомель–Жлобін пра-
цягласцю 86 кіламетраў. Зараз  
уводзяцца ў эксплуатацыю пры-
лады электрыфікацыі, якія дазво-
ляць наладзіць новы маршрут для 
электрычак. Адкрыць яго плану-
ецца ў красавіку. 

СКАЗАНА!

Мінпрацы 
абяцае… 

У 2016 годзе ў Беларусі 
пенсіённы ўзрост не будзе павы-
шацца. Пра гэта ўчора заявіла 
Ларыса Яшкова, намеснік 
начальніка галоўнага ўпраўлення 
пенсіённага забеспячэння 
Міністэрства працы і сацыяльнай 
абароны.

Паводле яе слоў, гаварыць пра 
гэта яшчэ рана. Разам з тым гэтае 
пытанне ў Беларусі абавязкова  
будзе разглядацца, адзначыла 
Яшкова. Плануецца, што рашэнні 
наконт пенсіённага ўзросту Бела-
русь будзе сінхранізаваць з Расіяй.

АБІТУРЫЕНТ-2016

Каго возьмуць 
без іспытаў?

Вучні з профільных 
педагагічных класаў змогуць 
паступаць у педагагічныя ВНУ 
без іспытаў. Пра гэта ў інтэрв’ю 
БЕЛТА паведаміла намесніца 
прэм’ер-міністра Беларусі 
Наталля Качанава.

Паводле яе слоў, «плануецца 
даць ім права паступлення без 
уступных выпрабаванняў, калі 
ацэнкі па ўсіх школьных прадме-
тах – 7 і вышэй, па профільных 
вучэбных дысцыплінах – не 
ніжэй за 9 балаў. Акрамя таго, 
абітурыенту пры паступленнi на 
педагагічную спецыяльнасць у 
2016 годзе абавязкова спатрэбіцца 
рэкамендацыя педсавета ўстановы 
адукацыі, якую ён скончыў».

А для паступлення ў ВНУ 
фізічнай культуры абітурыентам 
спатрэбіцца спартыўны разрад.
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Нават не магу сказаць, 
ці добра адзначаць Дзень 
нараджэння пад самы Новы год, 
але сама спартсменка да гэтага 
ўжо прызвычаілася.

– 30 снежня мы з мамай, 
як заўсёды, гатуем торт 
“Графскія разваліны”, – распавя-
ла Аляксандра. – У апошні час 
даводзіцца рабіць у двух экзэм-
плярах. Адзін бяру на ранішнюю 
трэніроўку і частую ім спартсменаў 
і трэнераў. Другі пакідаю дома для 
гасцей. А раніца 31 снежня – так-

сама своеасаблівая традыцыя – 
пачынаецца з трэніроўкі, хоць яна 
не такая інтэнсіўная, як звычай-
на. Далей дома стараюся некалькі 
гадзін адпачыць, а затым трэба 
дапамагаць маці і сястры падрых-
таваць святочны стол ды навесці 
парадак у кватэры. Дарэчы, нека-
торыя пачынаюць віншаваць мяне 
31 снежня ўжо з 7 гадзін раніцы. 
Віншавальны марафон доўжыцца 
на працягу ўсяго дня, а нава-
годняе застолле пачынаецца з 
віншаванняў у мой адрас.

“Віншуйце гэтую дзяўчыну 
– яна заслугоўвае вашай любові, 
– напісаў у Facebook Сяргей 
Шчурко – спартыўны менеджар 
Аляксандры Герасімені. – У яе 
наперадзе цяжкі 2016 год – магчыма, 
самы цяжкі ў кар’еры. Але яна будзе 
змагацца да апошняга, нягледзячы 
на гэтую ангельскую ўсмешку. Такі 
ўжо гэта чалавек – б’ецца толькі 
за першае месца... Мы верым у цябе 
і любім цябе, Саша!”

Алесь СІВЫ.
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АСОБА

Б е Л А Р У С ь Б е Л А Р У С ь

Борис ЖЕЛИБА,  
профессор, доктор экономических наук

КВАРТИРНЫЙ ВОПРОС

БЛИЦ ПРОФИЛЬ

Как главный инженер совхоза 
помощником 

президента стал
В конце декабря А.Лукашенко назначил своим помощником  

по Витебской области Александра Позняка.
«Народная Воля» подробнее ознакомилась с биографией  

главного инспектора Витебщины.

Первый комсомолец 
Лоевщины

Александру Григорьевичу 
Позняку 53 года. Он родился в 
поселке Лоев Гомельской обла-
сти. После школы поступил в 
Белорусский институт меха-
низации сельского хозяйства 
(современный БГАТУ). После 
учебы в 1985 году Александр 
Григорьевич вернулся на малую 
родину работать главным инже-
нером в совхозе имени Ленина. 
Возможно, Александр Позняк 
так и остался бы трудиться в 
сельском хозяйстве, если бы не 
решил попробовать себя на ком-
сомольской работе. Через неко-
торое время главный инженер 
совхоза стал первым секретарем 
Лоевского райкома комсомола. 

Участник первого  
в Беларуси мужского 

рейтинга
В 1997 году газета «Знамя 

юности» напечатала список 
самых красивых и сексуаль-
ных мужчин Беларуси. Секс-
рейтингом появившуюся публи-
кацию можно назвать с большой 
натяжкой. Журналисты газеты 
шутки ради просто составили 
список наиболее популярных 
фамилий того времени. Читатели 
«Знамени юности» оценива-
ли известных политиков, арти-
стов, телеведущих, спортсме-
нов, чиновников. Александр 
Позняк, который в те годы уже 
возглавлял ни много ни мало 
Государственный комитет по 
делам молодежи, занял 37-е 
место.

Как видим, за время работы 
первым секретарем райкома ком-
сомола Александр Позняк заре-
комендовал себя с положитель-
ной стороны, что поспособство-
вало продвижению по карьер-
ной лестнице. К слову, первую 
строчку в рейтинге популярно-
сти занял известный в то время 
телеведущий егор Хрусталев, а 
завершающую 50-ю позицию – 
политик Зенон Позьняк.
Больше полугода жил 

на пособие 
 по безработице

В начале 2000-х годов 
Госкомитет, который возглавлял 
Александр Позняк, был преоб-
разован в Департамент по делам 
молодежи и перешел в подчи-
нение Министерства образова-
ния. Многие сотрудники быв-
шего Госкомитета остались без 
работы. В их числе и Александр 
Позняк. Как признавался сам 
Александр Григорьевич, он мог 

остаться руководителем ново-
образованного департамента, 
но решил вообще отказаться от 
должности, которая была ниже 
предыдущей.

Больше полугода Александр 
Позняк не мог трудоустроиться 
и жил на пособие по безрабо-
тице. Вскоре бывший чиновник 
решил и вовсе оставить госу-
дарственную службу и уйти в 
бизнес. У Позняка три специаль-
ности: инженер, юрист и эконо-
мист. В иностранной компании 
«VEMEX» в Беларуси Александр 
Григорьевич работал генераль-
ным представителем. 

– Это консалтингово-тор-
говая компания, которая имеет 
определенные позиции в области 
энергетики в России и Восточной 
Европе, – признавался в одном 
из интервью будущий инспек-
тор Витебщины. – Возглавляет 
эту структуру мой школьный 
товарищ, большая умница, 
который еще в середине вось-
мидесятых начал работать в 
России. Работаем над привлече-
нием инвестиций в экологиче-
ские проекты, в частности, в 
строительство завода по пере-
работке отходов. Хотелось бы 
начать варить собственное 
пиво, открыть несколько неболь-
ших ресторанчиков – пивниц, как 
они называются в Чехии.

Был бизнесменом, а 
стал «мэром» Полоцка

Может, пиво пришлось не по 
вкусу или просто бывших чинов-
ников не бывает, но уже в 2007 
году Александр Позняк вновь 
возвращается во властные струк-
туры и начинает работать в аппа-
рате Совета министров Беларуси. 

Хоть Александр Позняк 
и является уроженцем 
Гомельщины, Витебский регион 
ему не чужой – в конце 2010 
года бывший бизнесмен стано-
вится помощником председателя 
Витебского облисполкома. Пост 
губернатора области с ноября 
2008-го по декабрь 2014 года 
занимал Александр Косинец. Не 
исключено, что между Позняком 
и Косинцем сложились если не 
дружеские, то вполне нормаль-
ные рабочие отношения. И впол-
не вероятно, что по рекомен-
дации Александра Косинца его 
помощника и назначили предсе-
дателем Полоцкого горисполко-
ма в феврале 2011 года. 

– Полоцк – уникальный город, 
колыбель белорусской государ-
ственности, – сказал Александр 
Позняк, вступая в новую долж-
ность. – Очень важно сохранить 
и приумножить то, что нара-
ботано за предыдущее время. 

Поэтому главой государства 
поставлена задача – все, что ни 
делается в городе, делается для 
людей. Каждый человек, который 
живет в городе, должен чувство-
вать, что жизнь улучшается. 
Улучшаются дороги, улучшают-
ся условия жизни, лучше стано-
вятся дворы. Я думаю, что если 
мы увидим в городе увеличение 
количества детских колясок, зна-
чит, не зря будем работать.

Сторонник 
объединения Полоцка 

и Новополоцка
До прихода Александра 

Позняка Полоцком руководил 
Владимир Точило, которо-
го пару лет назад обвинили в 
злоупотреблении служебным 
положением. Сразу же после 
назначения нового «мэра» в 
Полоцке и Новополоцке загово-
рили о возможном объединении 
двух городов. Кстати, одним из 
активных инициаторов превра-
щения Полоцка и Новополоцка 
в одну территориальную еди-
ницу был Александр Косинец, 
который сейчас возглавляет 
Администрацию президента 
Беларуси. 

– За 2011–2012 годы будет 
построен новый мост через 
Западную Двину, и границ меж-
ду городами не будет, – сказал 
Александр Косинец во время 
представления нового председа-
теля Полоцкого горисполкома. 
– Будет единая система здра-
воохранения, культуры, ЖКХ, 
спорта, образования, туризма. 
Пройдет два-три года, и Полоцк 
с Новополоцком объединятся.

Идея объединить Полоцк и 
Новополоцк не получила актив-
ной поддержки населения двух 
городов. Однако напрасно мест-
ные жители ожидали от ново-
го руководителя Полоцка прин-
ципиальной позиции по этому 
вопросу.

– Данный вопрос касает-
ся стратегии развития двух 
городов, – говорил в интервью 
Александр Позняк. – Мы прово-
дили опрос среди полочан и ново-
полочан – пока большинства 
мнений в пользу объединения 
нет. Но, на мой взгляд, положи-
тельная динамика в этом вопро-
се есть. Я думаю, придет время, 
когда два города станут одной 
мощной административно-тер-
риториальной единицей.

Верующий чиновник
Ежегодно в начале июня в 

Полоцке проходят торжества в 
честь покровительницы горо-
да и всей Беларуси Евфросинии 
Полоцкой. Жители и гости 

древнейшего города страны 
организовывают крестный ход 
от Софийского собора в Спасо-
Евфросиниевский монастырь. 
Александр Позняк участвовал 
в этом традиционном похо-
де. Обращаясь к горожанам, он 
заметил: «Полоцк имеет успехи 
благодаря силе молитвы препо-
добной, силе ее любви к полоча-
нам».

Недостроенный 
роддом

В должности председате-
ля Полоцкого горисполкома 
Александр Позняк не проработал 
и трех лет. За это время уровень 
популярности градоначальника 
среди полочан был, мягко гово-
ря, невысокий. В городе его все 
время сравнивали с Владимиром 
Точило и отмечали, что послед-
ний, несмотря ни на что, сделал 
для Полоцка гораздо больше. 

– Мы обращались к 
Александру Позняку с предло-
жениями по улучшению правил 
охраны труда на предприяти-
ях, – рассказывает «Народной 
Воле» председатель Свободного 
профсоюза ОАО «Полоцк-
Стекловолокно» Виктор Стуков. 
– Во время беседы «мэр» одобрил 
нашу инициативу, а когда при-
шел официальный ответ, ни 
одно предложение не было приня-
то. Сказал одно, а сделал другое. 
При нем продолжалась застройка 
под недвижимость исторической 
территории города. Выделение 
земельных участков недале-
ко от берега Западной Двины и 
Софийского собора началось еще 
при Точиле, за что он и попла-
тился. Вместо того чтобы сде-
лать набережную для горожан, 
там строили частный сектор. 
Одним словом, хозяйственником 
назвать Позняка трудно. Ни 
для рабочих, ни для всего горо-
да в целом ничего конкретного и 
полезного сделано не было.

Хотя возможность быть 
помянутым добрым словом у 
Александра Григорьевича име-
лась. Особенно среди женской 
части населения полоцкого реги-
она. 

В январе 2013 года местное 
акушерское отделение закрыли 
в связи с аварийным состояни-
ем. Полочанкам временно пред-
ложили рожать в Новополоцке, 
пока не завершится строитель-
ство местного роддома. В нача-
ле 2012 года уже полным ходом 
велись строительные работы. Из 
бюджетных средств было выделе-
но 17 миллиардов 235 миллионов 
рублей. Сдать объект в эксплуа-
тацию планировали в 2013 году. 
Но в скором времени возводить 

роддом в Полоцке передумали, и 
стройка была заморожена. 

– К сожалению, это очень 
большие деньги (нужно более 
100 миллиардов рублей), – гово-
рил о строительстве роддома 
Александр Позняк в 2012 году. 
– Поэтому, исходя из сложив-
шейся ситуации и того, что 
Новополоцкий роддом имеет воз-
можность принимать дополни-
тельных рожениц и там прекрас-
ные условия, было принято такое 
решение.

В ответ на такие действия 
местные жители начали собирать 
подписи в поддержку строитель-
ства роддома в Полоцке. В обра-
щениях к Александру Позняку 
полочанки объясняли, что даже 
небольшое по времени путеше-
ствие в Новополоцк для бере-
менной женщины может быть 
крайне опасным. К тому же там 
хватает и своих рожениц. 

Правда, конкретных дей-
ствий от полоцких властей так и 
не последовало, а в скором вре-
мени и Александр Позняк был 
переведен в столицу на новую 
должность. Роддом в Полоцке 
так и не достроили.

В июле 2013 года Александра 
Григорьевича назначили главой 
Советского района Минска вме-
сто Геннадия Пасевина. Кстати, 
как и в Полоцке, предшествен-
ник Александра Позняка был 
арестован за злоупотребление 
служебным положением. 

Родина сказала 
«Надо!», а Позняк 
ответил «Есть!»

– Проблем в Витебской обла-
сти предостаточно, – сказал 
Александр Лукашенко, назначая 
Александра Позняка. – И неко-
торые проблемы носят хрониче-
ский характер – не первый год, 
некоторые с советских времен в 
силу местоположения Витебской 
области. Поэтому вместе, в 
одной упряжке с губернатором, 
вы должны работать по эко-
номическому, социально-эконо-
мическому развитию области. 
Делать максимум для того, 
чтобы Витебская область заня-
ла достойное место в системе 
нашей страны.

Вступая в должность глав-
ного инспектора по Витебской 
области, Александр Позняк 
отметил: 

– Президент всегда об этом 
говорит: главное – работа долж-
на быть для людей. Подбор 
кадров, честных, порядочных, 
компетентных. Поэтому вместе 
с местными органами власти 
будем над этим работать. 

Роман ВАСЮКОВИЧ.

«Деревню ученых» хотят пустить под снос
Уникальная “деревня ученых”, в которой уже полвека живет белорусская научная элита, идет под снос. 

 Такая судьба, скорее всего, ждет большую часть столичного частного сектора.
Во времена хрущевской “оттепели” 

в 1956 году в районе современного 
Лошицкого парка в Минске был 
организован Белорусский НИИ 
плодоводства, овощеводства и 
картофелеводства (сейчас он нахо-
дится в Самохваловичах). А рядом, 
чуть южнее парка, на улицах 
Лошицкой и Юбилейной, а также в 
Лошицком переулке было построено 
13 домов для ученых, которые там 
работали. Квартиры получили член-
корреспондент Академии наук БССР 
Антон Амбросов, родоначальник 
династии отечественных биологов, 
которая насчитывает уже 13 человек; 
Алексей и Эмма Сюбаровы, 
благодаря которым, к примеру, в 
Беларуси появились первые черешни; 
Тамара Шкурко, ставшая Героем 
Социалистического Труда в 20 лет. 
Тогдашняя власть не скупилась на деньги 
для элиты: дома были благоустроены, 
обложены двойным кирпичом, к ним 
проведены центральная канализация, 
электричество и газ. В каждом доме 
имелось всего по две квартиры. В 
некоторых до сих пор живут первые 
жильцы “деревни ученых”, в других 
– их дети и внуки. Всего в “деревне” 
теперь проживает около ста человек.

“Оттуда началось развитие 
сельского хозяйства не только Беларуси, 
но и, можно сказать, СССР, – говорит 
Татьяна Романовец, представитель 
инициативной группы местных 
жителей. – Достижениями науки, 
которые тогда были достигнуты, 
пользуется каждый смертный”. Не 
удивительно, что в начале 1990-х дома 
получили статус “деревни ученых” и 
были включены в зону охраны наряду с 
Лошицкой усадьбой.

Первые планы по сносу деревни 
были озвучены еще в 2009 году. Но в 2010-
м за подписью главного архитектора 
столицы Виктора Никитина пришел 
ответ, что застройка сохраняется. И вот 
осенью минувшего года жители узнали 
из нового Генерального плана, что их 
дома идут под снос. На этом месте 
планируют возвести многоэтажное 
жилье. Причем местных жителей ждал 
еще один сюрприз. Оказывается, еще 
в начале 2010-х с их домов был снят 
статус “деревня ученых”. Но узнали они 
об этом только теперь. 

По словам чиновников, “деревня 
ученых” давно потеряла архитектурную 
ценность. Ведь у домов, которые 
вначале были одноэтажными, 
появились надстройки. “Нам 

давали официальное разрешение на 
благоустройство, – парирует один из 
местных жителей. – Мы стараемся 
развиваться динамично вместе с 
городом, ухаживаем за территорией 
и облагораживаем ее”. Минчане 
поясняют: если не благоустраивать 
дома, их станут называть ветхими. 
А это один из аргументов для сноса. 
“Некоторые жители выращивают 

растения, которые попали в Красную 
книгу, или просто экзотические виды, 
– продолжает Татьяна Романовец. – 
У меня растет магнолия, у соседей – 
сакура”. Женщина называет “деревню 
ученых” легкими Лошицы. По ее словам, 
в соседнем микрорайоне, где построены 
многоэтажки, почти нет зеленых 
насаждений. Поэтому мамы с колясками 
ходят гулять именно на их улицы.

Попытки скорректировать 
Генеральный план (ведь 
законодательство предусматривает 
общественное обсуждение) оказались 
тщетными. Как говорит Татьяна 
Романовец, сначала обсуждение 
должно было завершиться 5 ноября. 
Затем по просьбе жителей его 
продлили до 13-го. “Свои предложения 
относительно “деревни ученых” мы 
направили в Комитет архитектуры и 
градостроительства Мингорисполкома 
13 ноября, – говорит  женщина. – Но 
в ответном письме, которое было 
подписано председателем комитета 
Павлом Лучиновичем, говорилось, 
что мы опоздали”. Мол, обсуждение 
закончилось 5 ноября.

Как утверждает Романовец, 
жители “не уйдут из своих домов” и 
продолжат борьбу. Но противостояние 
обещает быть нелегким. Об этом 
“Народной Воле” прямо сказал 
Игорь Ласица, житель Грушевки уже 
в пятом поколении (его прапрадед 
купил здесь землю еще в 1872 году). 
По словам Ласицы, в Европе уже 
давно считается престижным жить на 
своей земле в частном доме. А вот в 
Беларуси по-прежнему считается, что 
“одно-двухэтажные домики, стоящие 

на земле, надо из города выкинуть и 
настроить многоэтажных домов”. 
“Лучше 30- или даже 50-этажные дома! 
– иронично улыбается Ласица. – Вот 
это будет развитие!”

Как напоминает Ласица, 
существуют два указа президента 
(№№58 и 231), датированные еще 2009 
годом. Согласно этим документам, 
собственник жилого дома, который 
идет под снос, может получить другой, 
равноценный ему, участок земли. 
Правда, с условием – “при наличии 
объективной возможности, в том 
числе подтвержденной генеральными 
планами городов”. В новом Генеральном 
плане Минска такой возможности не 
предусмотрено. В знаменитых Дроздах 
участки бронируются только за 
избранными и по особому повелению 
А.Г.Лукашенко.

Ласица обращался с предложением 
выделить землю в Комитет 
архитектуры и градостроительства. Но 
получил отрицательный ответ от Павла 
Лучиновича.

Если жителям “деревни ученых” не 
удастся отстоять свои права, их ждут 
квартиры в минских многоэтажках.

Денис МАРТИНОВИЧ.
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Меліяратар-мсціўца
Гомельскі абласны суд вынес 

абвінаваўчы прысуд жыхару 
Лельчыцкага раёна, які ў красавіку 
2015 года падпаліў фургон, унутры 
якога знаходзіліся людзі.

Трагедыя адбылася, калі 
аўтафургон, які належыць 
Лельчыцкаму меліярацыйнаму 
прадпрыемству, вяртаўся з аб’екта. 
Работнікі, якія ў ім ехалі, былі 
нападпітку, паколькі адзначалі 
дзень нараджэння аднаго з калег. 
Адзін прыснуў. Пакуль спаў, з 
яго пажартавалі, пафарбаваўшы 
пазногці чырвоным лакам. З-за 
гэтага, як лічыць следства, і 
здарылася трагедыя. 

Мужчына жарт не ацаніў. 
Згодна з агучанымі ў судзе 

матэрыяламі справы, ён 
выплюхнуў на жартаўнікоў 
паліва з каністры, а затым кінуў 
запаленую запалку. У выніку 
чатыры чалавекі атрымалі апёкі, 
з-за якіх трое потым памерлі ў 
бальніцы.

Суд вынес мсціўцу прыгавор 
у выглядзе 23 гадоў калоніі 
ўзмоцненага рэжыму і выплаты 
кампенсацыі матэрыяльнай 
шкоды ў памеры 209 мільёнаў 
рублёў.

Дарэчы, абвінавачаны сваёй 
віны не прызнаў. Паводле яго 
версіі, бензін разліўся выпадкова, 
а ўзгаранне адбылося з-за таго, 
што ён спрабаваў закурыць ды 
ўпала запалка… 

Гэта трыумф!
“Пётр – ты лепшы!”, 

“Пётр Ялфімаў – сапраўдны 
пераможца!”, “Ялфімаў, гэта была 
твая перамога!”…

Інтэрнэт-супольнасць горача 
ўспрыняла вынікі папулярнага 
расійскага шоу “Главная сцена”, 
да фіналу якога ў цяжкім 
спаборніцтве дайшоў беларускі 
спявак Пётр Ялфімаў. Многія 
гледачы абураны вынікамі, 
якія абвясціла журы, многія 
перакананы, што менавіта беларус 
стаў лепшым, а ў праграме ўсё 
“куплена-перакуплена”… 

Дарэчы, афіцыйна абвешчана, 
што паводле вынікаў галасавання  
гледачоў Пётр Ялфімаў стаў 
лепшым артыстам праекта 
“Главная сцена”. А для артыста 
менавіта гледачы – галоўнае журы.

Віншуем!!! 

ВЕДАЙ НАШЫХ!

Пераможцам тэлепраекта 
стаў спявак і музыкант з 
Барнаула Арсеній Барадзін. 
Беларускім гледачам 
ён знаёмы як удзельнік 
«Фабрыкі зорак-6», а таксама 
ў якасці саліста папулярнага 
гурта «Чэлсі».

ДАРЭчЫ

ТРАГЕДЫЯ

Загінулі дзеці
На пажары ў вёсцы 

Патапаўка Буда-Кашалёўскага 
раёна загінулі двое дзяцей. 
Трагедыя здарылася ў ноч з 
нядзелі на панядзелак.

Як паведаміла Міністэрства 
па надзвычайных сітуацыях, 
пажар адбыўся ў прыватным доме. 
Загінулі трохгадовы хлопчык, 
пяцігадовая дзяўчынка, а такса-
ма 38-гадовая жанчына. З агню 

жыхарам вёскі ўдалося вырата-
ваць толькі дзяўчынку 2003 года 
нараджэння. Аднак і яе жыццё 
пад пагрозай: дзіця атрымала 
апёкі першай-трэцяй ступеняў 
70% цела, а таксама атруцілася 
прадуктамі гарэння. 

Цяпер у прычынах трагедыі 
разбіраюцца следчыя, але папя-
рэдняя версія – у хаце была небя-
спечная печ.

Міністэрства па надзвычайных сітуацыях настойвае 
на неабходнасці канфіскацыі з сем’яў дзяцей, бацькі якіх 
пакідаюць іх без нагляду. Прапануемыя меры рэагавання –   
аж да пазбаўлення бацькоўскіх правоў. Справа ў тым, што, 
як правіла, пажары адбываюцца, калі дзеці застаюцца ў 
хатах і кватэрах адны, без нагляду дарослых. Трагедыя ў вёс-
цы Патапаўка ў гэтым сэнсе стала выключэннем з правіла… 

МАЙЦЕ НА ЎВАЗЕ!

ПРАБЛЕМА

Не разлічваюцца…
Агульны аб’ём запазычанасці па зарплаце  

на прадпрыемствах беларускага АПК складае  
570 мільярдаў рублёў. Гэтыя дадзеныя агучыў падчас 

аператыўнай нарады першы намеснік міністра сельскай 
гаспадаркі і харчавання Беларусі Леанід Марыніч.

«Адны толькі «Еўраопт» і 
«Еўрагандаль» вінны больш за 
122 мільярды рублёў. Фактычна 
толькі за кошт гэтых дзвюх 
кампаній мы можам закрыць 
21,5% запазычанасці па зарплаце», 
– канстатаваў намеснік міністра.

Некаторыя кампаніі, у тым 
ліку рознічныя сеткі, а так-
сама перапрацоўшчыкі буль-
бы і гародніны пад рознымі 

падставамі зацягваюць выпла-
ту грошай за пастаўлены 
сельгаспрадпрыемствамі тавар. У 
асобных выпадках затрымка можа 
дасягаць шасці месяцаў. Прэтэнзіі 
да прадаўцоў і перапрацоўшчыкаў 
ёсць як у прадпрыемстваў 
дзяржаўнай, калектыўнай формы 
ўласнасці, так і ў фермераў.

Ігар МАРОЗАЎ.

Сразу  
несколько 
минских 

кинотеатров 
снизили цены
Кинотеатр «Москва» запустил 

скидочную акцию на билеты в 
кино. 

С 11 января по 29 февраля 
по понедельникам билеты в VIP-
ложу и на VIP-ряд будут прода-
вать со скидкой 50%, а по средам 
билеты на все сеансы будут стоить 
20 тысяч рублей.

Напомним, что акции по сни-
жению билетов уже не первый раз 
проводят столичные кинотеатры. 
Так, кинотеатр Silver Screen в ТРЦ 
«Арена-Сити» 13 января устра-
ивает очередную «Альфа-среду» 
и предлагает билеты на картины 
«Звездные войны: Пробуждение 
силы», «Стив Джобс» и 
«Выживший» за 30 тысяч рублей.

ДАКУМЕНТ

З пятнаццаці – 
 да дваццаці

У Беларусі пачалі павялічваць 
мінімальны стаж для атрымання 
пенсіі. Ужо сёлета такі мінімальны 
стаж будзе роўны 15 гадам і шасці 
месяцам, а праз год вырасце яшчэ 
на шэсць месяцаў. 

Паступова гэты паказчык 
плануецца давесці да 20 гадоў. 
Такія нормы закладзены ва ўказе 
№534 ад 31 снежня 2015 года.

Указ таксама вызначае, 
што замежныя грамадзя-
не і асобы без грамадзянства, 
якія працуюць у Беларусі ці 
з’яўляюцца індывідуальнымі 
прадпрымальнікамі, падлягаюць 
абавязковаму сацыяльнаму стра-
хаванню на тых самых умовах, 
што і беларускія грамадзяне.

І ТАК БЫВАЕ
Вярнулі сабаку
Як паведаміла Гродзенская 

міліцыя, першым злачынствам 
гэтага года тут стаў крадзеж 
сабакі. Але, як высветлілася, 
злачынца раскаяўся.

Сабаку пароды джэк-расэл-
тэр’ер скралі ад гандлёвага 
цэнтра “Алмі”. Гаспадар сабакі 
прывязаў гадаванца да парэнчаў 
на ганку ды пайшоў па прадукты. 
Праз момант з гандлёвай залы 
выйшлі двое мужчын, якім сабака 
прыйшоўся даспадобы. На запісах 
камер відэаназірання было бачна, 
што з крамы яны выходзяць разам 
з жывёлінай.

Пасля размяшчэння відэа 
ў сацыяльных сетках адзін са 
зладзеяў прыйшоў з сабакам у 
міліцыю з пакаяннем. Дарэчы, 
кошт сабакі не танны, мог бы 
пацягнуць на крадзеж у буйным 
памеры.

Джэк-расэл-тэр’ер – па 
сутнасці, фокстэр’ер, чые 
паляўнічыя якасці шляхам доўгай 
селекцыі ўдасканаліў у XIX 
стагоддзі англійскі святар Джэк 
Расэл. Павальная мода на гэтую 
пароду распачалася пасля выха-
ду фільма «Маска», у якім джэк-
расэл-тэр’ер быў найлепшым 
сябрам і выратавальнікам героя 
Джыма Керы.

АФІЦЫЙНА

Падарунак 
бюракратам  
ці барацьба  

з бюракратыяй?
Аляксандр Лукашэнка 

вырашыў змагацца з ініцыятывамі, 
якія невядома хто і невядома як 
будзе выконваць. Вось толькі каму 
ад гэтага стане лягчэй?

Кіраўнік Беларусі падпісаў 
указ, згодна з якім прапановы аб 
прыняцці рашэнняў, якія патра-
буюць прававога ўрэгулявання, 
павінны ўносіцца ў выглядзе цал-
кам адпрацаваных і ўзгодненых 
з зацікаўленымі ведамствамі 
праектаў прававых актаў, а не 
лістоў з ініцыятывамі. Прычым, 
перш чым накіраваць такія 
дакументы прэзідэнту, іх трэба 
накіраваць у Саўмін. 

Праекты прававых актаў 
па пытаннях сацыяльна-
эканамічнага развіцця краіны, 
згодна з указам, прадстаўляюцца 
ў першачарговым парадку.

На войне как  
на войне

Что мы слышим от наших вождей в последнее время? Надо 
выстоять! Только в 2016 году или и дальше?

Мировой ВВП растет ежегодно более чем на 3%. Но пада-
ет ВВП в России и Беларуси, и примерно на те же проценты. 
Потому как белорусская экономика является филиалом эконо-
мики российской. И выстоять нам, белорусам, нужно вместе с 
Россией в лучшем случае 2–3 года. Так говорят известные неза-
висимые российские аналитики (Иноземцев, Ясин, Кудрин). В 
худшем – до того времени, пока Путин будет поднимать с колен 
«Великую Россию».

Для него, Путина, впавшего в геополитический раж, вну-
тренние экономические проблемы страны отошли на второй 
план. Для него главное, поставив экономику и общество в полу-
военное положение, «мочить» Америку и весь Запад, «мочить» 
Украину, Турцию и многих других.

Для Лукашенко, который понимает, что от этого геопо-
литического ража Путина исходит скрытая угроза его безраз-
дельной власти в белорусском поместье, ничего не остается, как 
озаботиться проблемами ее сохранения. Поэтому он поддержал 
территориальную целостность Украины и не присоединился к 
экономическим санкциям России против Украины и Турции. 
Впрочем, как и его казахстанский коллега Назарбаев. Им надо 
заботиться о национальной экономике как минимум ровно в той 
мере, чтобы не допустить малейшей социальной угрозы своей 
самодержавной власти.

Когда Лукашенко говорит, что нам надо просто высто-
ять, задаешься вопросом: мы что, как и Россия, должны жить 
в экономике прифронтового государства? Руководствоваться 
принципом «на войне как на войне»? Бороться с мировым тер-
роризмом на очень дальних подступах к России? Или все же 
белорусскому правительству необходимо заняться конкретными 
антикризисными планами по выводу из рецессии своей эконо-
мики?

В той же путинской России 5% граждан владеют всей стра-
ной, еще 15% живут более-менее по-человечески. Они – подушка 
безопасности для власти, им есть что терять. Остальные 80% 
населения живут от зарплаты до зарплаты, а некоторые – типа 
пенсионеров – еле-еле выживают. Эти пропорции можно уве-
ренно проецировать и на белорусское общество. Почему бело-
русская экономика есть филиал российской? Помимо того, что 
российский рынок является главным покупателем непритяза-
тельной белорусской продукции, структура экспорта обеих эко-
номик является топливно-сырьевой. На топливо и сырье при-
ходится  87% поступлений в российский бюджет. Российскую 
экономику американский сенатор Маккейн назвал большой 
бензоколонкой. Все эти бюджетные и экспортные пропорции 
справедливы и для Беларуси – до одной трети экспорта страны 
приходится на нефтепродукты, а вместе с удобрениями они 
составляют половину экспортной выручки. В известном смысле 
белорусская экономика – тоже бензоколонка, только поменьше. 
Поэтому как только упали мировые цены на нефть – сразу хана 
российской экономике. А вместе с ней с падением экспортной 
валютной выручки идет ко дну и белорусская. 

Российскому рынку сегодня не за что покупать столько 
белорусских тракторов, МАЗов, БелАЗов, сельхозтехники и 
другой белорусской продукции, сколько он приобретал раньше. 
Отечественная промышленность в очередной раз оказалась не 
готова к падению спроса на  главном рынке сбыта. Зачем было 
диверсифицировать экспорт как по номенклатуре, так и по рын-
кам сбыта, если постоянно «капали» российские энергетические 
гранты в виде дешевых газа и нефтяного сырья и к услугам был 
необъятный российский рынок, который купался в нефтедол-
ларах?

Росстат констатировал, что бедных в России за 2015 год 
стало на 2,3 млн человек больше. В цифрах это 20,3 млн (14,1%) 
людей, чей доход ниже прожиточного минимума (10 тысяч рос-
сийских рублей). Зарплата россиян скатилась с 800 до 500 дол-
ларов в эквиваленте, белорусов – с 600 до 380 долларов. Бюджет 
Российской Федерации на 2016 год был оптимистически рас-
считан исходя из среднегодовой цены нефти российской марки 
Urals 50 долларов за баррель и среднегодового курса доллара 
– 63,3 российского рубля. Поскольку белорусские чиновники 
также видят белорусскую экономику филиалом российской, 
они  заложили при расчете белорусского бюджета на 2016 год 
такую же цену нефти и руководствовались тем же курсом рос-
сийского рубля. Согласно этому курсу, заложенное в бюджет 
Республики Беларусь среднее значение курса доллара составило 
18.600–18.700 белорусских рублей.

Между тем уже в последние дни 2015 года курс российского  
рубля составил более 73 единиц за доллар, а белорусского – 
более 18.500 единиц. А цена нефти российской марки снизилась 
до 33 долларов за баррель. Следовательно, горе-прогнозистам 
из правительств союзников придется в процессе пересчитывать 
свои бюджеты сообразно неутешительной действительности. 
Золотовалютные резервы России с 500 млрд долларов (на нача-
ло 2014 года) усохли до 360–380 миллиардов. И раскидываться 
политическими кредитами своим союзникам для поддержания 
видимости Евразийского союза российское руководство уже 
не в состоянии. Лукашенко не может выпросить у Путина и 
пару миллиардов долларов. Международные резервы Беларуси 
составляют всего 4,58 млрд долларов, из них золотой запас – 1,42 
млрд, из которого сразу долги не отдашь. Учитывая последние 
заявления Лукашенко насчет радикальных реформ в экономике 
и соответствующее бездействие в этом направлении правитель-
ства, 3-миллиардный кредит от МВФ мы вряд ли получим.

Лишнее свидетельство тому, что экономическая модель 
Беларуси остается незыблемой, служит указ Лукашенко о «ста-
билизации финансово-экономического состояния отдельных 
промышленных организаций», согласно которому убыточным 
государственным флагманам выделяется господдержка в экви-
валенте порядка 220 млн долларов. Документ заканчивается, 
как это уже привычно, угрозами об уголовной ответственности 
должностных лиц, в случае, если они допустят неэффективное 
использование выделенных средств. Авторитарная, админи-
стративная экономика и  ручное управление ею по-прежнему в 
действии. На войне как на войне.

НЕЗАВИСИМАЯ ЭКСПЕРТИЗА

«Я з вас узяты  
і для вас 

пастаўлены» 
Мітрапаліт Тадэвуш Кандрусевіч  

адсвяткаваў 70-гадовы юбілей
У мінулыя выхадныя ў мінскім 

архікатэдральным касцёле Святога 
Імя Найсвяцейшай Панны Марыі 
праходзілі ўрачыстасці з нагоды 
70-гадовага юбілею Мітрапаліта 
Мінска-Магілёўскага арцыбіскупа 
Тадэвуша Кандрусевіча.

На набажэнстве, якое 
ўзначаліў сам юбіляр, 
прысутнічалі каталіцкія біскупы 
Беларусі, духавенства з усіх 
дыяцэзій Каталіцкага Касцёла ў 
Беларусі, родныя мітрапаліта 
Тадэвуша Кандрусевіча, землякі, 
аднакласнікі, простыя веруючыя. 
Праваслаўную Царкву прадставіў 
кіраўнік Аддзела адукацыі і 
катэхізацыі Мінскай епархіі 
протаіерэй Аляксандр Шымбалёў, 
Лютэранскую царкву – пастар 
лютэранскай супольнасці ў Гродне 
Уладзімір Татарнікаў.

Мітрапаліт Тадэвуш 

Кандрусевіч, звяртаючыся да 
прысутных, павіншаваў іх з 
Новым годам. Узгадаўшы, што ў 
гэтым годзе Касцёл адзначае Год 
Божай Міласэрнасці, арцыбіскуп 
пажадаў: «Няхай добры Бог будзе 
міласэрны да кожнага з нас, 
міласэрны да нашага служэння. 
Няхай гэты новы час нашага 
жыцця будзе напоўнены Божай 
ласкай, добрымі ўчынкамі і няхай 
споўняцца нашы мары».

«Я з вас узяты і для вас 
пастаўлены», – сказаў юбіляр 
вернікам.

Ад імя прэзідэнта Рэспублікі 
Беларусь мітрапаліта павіншаваў 
упаўнаважаны па справах рэлігій 
і нацыянальнасцяў Рэспублікі 
Беларусь Леанід Гуляка.

Вернікі парафіі Божай 
Міласэрнасці, што ў сталічным 
мікрараёне “Лошыца”, падарылі 

юбіляру арыгінальны падарунак 
– фуражку з гербам мітрапаліта 
Тадэвуша Кандрусевіча. 
Арцыбіскуп з радасцю прыняў 
падарунак і прымераў яго.

Падчас малітоўнай сустрэчы 
гучалі і словы ўдзячнасці ў адрас 
бацькоў мітрапаліта – Ігнацыя і 
Ганны, за якіх прысутныя таксама 
памаліліся.

На заканчэнне Імшы 
арцыбіскуп Тадэвуш Кандрусевіч 
падзякаваў Богу за дар і ўвесь 
досвед жыцця, бацькам – за 
хрысціянскае выхаванне ў цяжкія 
часы, калі вера падвяргалася 
пераследу, сваім блізкім, 
землякам, братам у святарстве і 
ўсім удзельнікам гэтай сустрэчы 
– за добрыя словы віншаванняў. 
«Я стараўся служыць верай і 
праўдай людзям, Касцёлу, усяму 
грамадству», – сказаў архіпастыр.

КРЫМІНАЛ
У Мінску завёўся дамушнік,  

які абкрадае кватэры,  
адціскаючы шклопакеты

«Першамайскім раённым 
аддзелам Следчага камітэта 
распачата крымінальная справа 
па ч.4 арт.205 «Крадзеж» 
КК Беларусі ў дачыненні да 
невядомага, які з 20.00 31 снежня 
да 18.25 1 студзеня здзейсніў 
крадзеж з пяці кватэр па вуліцы 
Славінскага і адной кватэры па 
вуліцы Каліноўскага ў Мінску. 
Скрадзены грашовыя сродкі і 
ювелірныя вырабы», – паведаміла 
ГУУС Мінгарвыканкама.

Паводле звестак міліцыі, 
злодзей трапляў у кватэры, 
адціснуўшы шклопакеты. Іншыя 

падрабязнасці пакуль не паведам-
ляюцца.

Аналагічны крадзеж 
зафіксаваны і ў іншым раё-
не Мінска. Партызанскі раённы 
аддзел Следчага камітэта распачаў 
крымінальную справу па ч.2 
арт.205 «Крадзеж» КК у дачыненні 
да невядомага.

«З 17.00 31 снежня да 18.30 
2 студзеня, адціснуўшы шклопа-
кет, ён скраў з кватэры ў доме па 
вуліцы Захарава ювелірныя выра-
бы, грошы  і восем флаконаў пар-
фумы», – удакладнілі ў сталічным 
міліцэйскім упраўленні.

СВЕЦКАЯ ХРОНІКА

Яна б’ецца толькі 
за першае месца…

31 снежня вядомая беларуская плыўчыха 
Аляксандра Герасіменя адзначыла  

свой 30-гадовы юбілей.

2015 год стал обвальным 
 для экономики Беларуси.

Какие конкретные меры, 
на ваш взгляд, 

необходимо срочно 
принять правительству  

и всему обществу, 
чтобы 2016 год  
не оказался еще  

более провальным?
Анатолий 

ТРУХАНОВИЧ,  
бизнесмен, 

председатель 
Белорусского союза 
налогоплательщиков:

– Запретить государствен-
ным органам управлять эконо-

микой! Чрезмерное вмешательство правительства в 
экономику только вредит обществу. 

И второй важный момент – приватизация. На 
мой взгляд, это источник роста. Здесь в пример 

можно и Польшу ставить, и 
другие страны. Надо искать 
эффективных собственни-
ков, а государство таковым не 
является.

Юрий ЧИЖ, 
 руководитель 

группы компаний 
«Трайпл»:

– Без комментариев…
Николай СТРЕЛЬЦОВ,  

почетный председатель  
РОО «Белорусская 

научно-
промышленная 
ассоциация”:
– Развитие частного 

бизнеса – вопрос номер 
один!

Один из бывших 
директоров МАЗа в свое время говорил: не можешь 
прокормить собаку – отвяжи ее, она сама найдет 
себе еду. Так и здесь. Надо дать свободу предприни-
мателям. Частная форма собственности – двигатель 
экономики. Это самое главное.

Кстати, в 1990-е годы, когда еще только созда-
вали ассоциацию, мы предлагали ряд реформ. Уже 
в то время поднимался вопрос о реструктуризации 
промышленности, создании холдингов и класте-
ров. Возможно, из-за того, что реформы сдержи-
вались, те холдинги, которые у нас созданы, – они 
какие-то мертворожденные… Еще на том этапе 
мы пытались активно обучать наших генеральных 
директоров, отправляя их на стажировки на Запад 
и в США, объяснять, что такое рыночная экономи-
ка… Сегодня подтверждается, что наши идеи были 
правильные. Но прошло больше 20 лет. И время не 
то чтобы потеряно, но мы очень сильно отстали…

Леонид МАТУСЕВИЧ,  
заместитель 
председателя 
Белорусского 
крестьянского 

совета:
– Надо жить по 

европейским стандартам – и 
все будет хорошо.

Геннадий ЛЫЧ,  
академик, 

экономист-аграрник, 
экс-директор 

Института экономики 
НАН Беларуси:

– Если речь вести о сель-
ском хозяйстве, то первое, что, на мой взгляд, надо 
неотложно сделать в 2016 году, это усилить матери-
альную заинтересованность работников сельхозор-
ганизаций в конечных финансово-экономических 
результатах их деятельности. Для этого необходимо 
членов открытых акционерных обществ, создан-
ных на основе преобразованных колхозов (СПК), 
наделить акциями соответственно их многолет-
нему трудовому вкладу в создание коллективного 
имущества, которое в процессе акционирования 
вопреки здравому смыслу и в нарушение социаль-
ной справедливости по отношению к крестьянам 
было присвоено государством в лице администра-
тивно-территориальных единиц.

Второе – предусмотреть особо льготные усло-
вия для создания крестьянских (фермерских) 
хозяйств на базе сельхозорганизаций, потерявших 
всякие перспективы дальнейшего развития в их 
нынешнем качестве.
Василий ШЛЫНДИКОВ,  

экс-генеральный 
директор концерна 

«Амкодор», 
промышленник, 

депутат Верховного 
Совета 13-го созыва:

– Так как реформы в стране, 
можно сказать, запрещены, то власти должны дать 
работать хотя бы предпринимателям. Число безра-
ботных растет за счет остановки предприятий, так 
надо ли искусственно увеличивать их количество?

Еще одна мера наверняка будет приведена в 
действие властями и без моей подсказки: за счет 
успешных предприятий и бережливой части насе-
ления через девальвацию и инфляцию нужно под-
держать предприятия-банкроты, предотвратив тем 
самым одномоментный выброс сотен тысяч людей 
из останавливающихся производств на улицу.
Владимир КАРЯГИН, председатель 

президиума Республиканской 
конфедерации 

предпринимательства, 
председатель 

Минского столичного 
союза 

предпринимателей  
и работодателей:
– Во-первых, необходи-

мо усовершенствовать структуру управления. 
Во-вторых, внимательнее прислушиваться к голосу 
ассоциации промышленников, которые система-
тически в концентрированном виде вносят свои 
предложения, но не всегда бывают услышаны. 
В-третьих, необходимо более внимательно отсле-
живать тенденции мировой экономики, не ограни-
чиваясь только тем, что происходит в странах-сосе-
дях. Если смотреть наше телевидение, то можно 
подумать, что в мире ничего не происходит. А 
на самом деле сейчас происходят радикальнейшие 
изменения, смена парадигм в экономике, концеп-
ции, теории. Не уловить это своевременно равно-
сильно тому, как когда-то не заметить приход ком-
пьютеров.

Алесь ОЛЕХНОВИЧ,  
вице-президент 

Центра социально-
экономических 

исследований CASE 
Беларусь (Варшава):

– Надо позволить людям 
(особенно молодежи) развивать 
частную инициативу. Чтобы можно было откры-
вать свои маленькие магазины, мастерские, гости-
ницы… Чтобы народ не боялся, что завтра придет 
налоговая инспекция и оставит их «без штанов» 
только за какую-нибудь неправильно оформлен-
ную бумажку. Чтобы белорусы не надеялись на 
мизерное пособие по безработице, а своими мозга-
ми и руками могли зарабатывать для себя и своей 
семьи.

Павел ДАНЕЙКО, 
 генеральный 

директор  
Бизнес-школы ИПМ:

– На мой взгляд, в первую 
очередь необходимо повышать 
эффективность государствен-
ного сектора и ликвидировать 
дотации в этот сектор. Вторая 
проблема, которую нужно решать, – построение 
системы поддержки не только государственных 
предприятий, но и частных через стимулирование 
экспорта и т.д. Нельзя сказать, что в этом направ-
лении ничего не делается, но работа предстоит еще 
большая.

СІТУАЦЫЯ

«Адхадняк» пасля сустрэчы 
Новага года ці пратэст?

Паводле ацэнкі рэспублі-
канскага аб’яднання прадпры-
мальнікаў “Перспектыва”,  
2 студзеня спынілі працу 90% 
ІП, якія гандлююць нехарчовымі 
таварамі. Аднак што гэта – 
“адхадняк” пасля сустрэчы 
Новага года, нежаданне 
працаваць у маразы ці пратэст?

Міністэрства эканомікі 
Беларусі сітуацыю не каментуе. 
Пра гэта заявіў прэс-
сакратар міністэрства Віктар 
еўтухоў. Ён толькі адзначыў, 
што Мінэканомікі – не 
распрацоўшчык і не рэалізатар 
нормаў указа прэзідэнта №222  
«Аб рэгуляванні прадпрымаль-
ніцкай дзейнасці і рэалізацыі 
тавараў індывідуальнымі 
прадпрымальнікамі і іншымі 
фізічнымі асобамі», з-за 
якога, як сцвярджаюць лідары 
прадпрымальніцкага руху, усё і 

здарылася. 
Указ уступіў у сілу 1 студ-

зеня 2016 года. З гэтага часу ІП 
павінны рэалізоўваць прадукцыю 
лёгкай прамысловасці, увезеную 
з краін Мытнага саюза, толькі 
пры наяўнасці суправаджаль-
ных дакументаў. Але праблема ў 

тым, што расійскія пастаўшчыкі, 
у якіх закупляюць тавар боль-
шасць беларускіх ІП, як правіла, 
адмаўляюцца выдаваць дакумен-
ты аб паходжанні прадукцыі аль-
бо даюць фіктыўныя даведкі. У 
выніку ІП церпяць ад штрафаў і 
канфіскацый. Шматлікія просьбы 
прадпрымальнікаў да ўлад 
адумацца і адмяніць указ №222 
пачуты не былі.

Але ці сапраўды гэта 
пратэст, які будзе доўжыцца да 
таго часу, пакуль іпэшнікі не 
знойдуць паразумення з уладамі? 
Паглядзім. На дадзены момант 
фактам застаецца толькі тое, 
што ў першыя дні новага года ў 
Мінску і іншых гарадах Беларусі 
шмат якія рынкі і гандлёвыя 
цэнтры засталіся практычна 
пустыя.

Ігар МАРОЗАЎ.

РЭГІЁН

У Віцебску з’явіўся рух супраць абортаў
Ініцыятарамі грамадскага праекта «Лінія жыцця» з’яўляюцца маладыя мамы – 

Кацярына Ходас і Ганна Малахоўская.
Дзейнасць руху накіравана на 

падтрымку цяжарных жанчын, якія 
знаходзяцца на мяжы аборту. Ужо 
выдзелена некалькі канкрэтных 
мэт: прафілактыка абортаў 
(лекцыі ў навучальных установах), 

кансультаванне жанчын у сітуацыі 
крызіснай цяжарнасці, дапамога 
пасля нараджэння дзіцяці 
(фінансамі, адзеннем, каляскамі, 
ложкамі для тых, хто мае патрэбу).

Памяшканне для захавання 

рэчаў прадаставіў віцебскі Свята-
Успенскі жаночы манастыр. У 
сацыяльнай сетцы «ВКонтакте» 
працуе група «Лінія жыцця», 
праз якую можна звязацца з 
кіраўнікамі праекта.

чУЛІ?
Выратавалі!

Агульнымі намаганнямі мы 
многае можам. Яшчэ нядаўна 
спецыялісты гаварылі пра пагро-
зу знікнення зуброў, а цяпер кан-
статуюць, што папуляцыю зуброў 
удалося аднавіць. Гэта значыць, 
што адзін з сімвалаў краіны 
выратавалі!

Міністр прыродных рэсурсаў 
і аховы навакольнага асяроддзя 
Андрэй Каўхута паведаміў, што 
спецыялістамі вывучаецца маг-
чымасць выключэння зуброў з 
Чырвонай кнігі.
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чАСТНАЯ ЖИЗНЬ ПАРАЛЛЕЛИ

Чистые улицы  
и авторитаризм есть, 
а чудес нет,

или Что мешает Беларуси 
повторить сингапурское 

«экономическое чудо»?
Полвека назад Сингапур 

получил независимость и пре-
мьер-министра Ли Куан Ю, кото-
рый остался на 30 лет, после чего 
передал власть старшему сыну. 
Он выбрал стратегию развития, 
которая позволила Сингапуру 
сделать скачок из третьего мира 
в первый, сохранив авторитар-
ную подложку. Бессменный 
лидер и чистота на улицах – не 
единственные сходства, которые 
есть у Беларуси и Сингапура. Мы 
съездили в страну просвещенно-
го государственного капитализ-
ма, и оказалось, что сингапур-
ская модель управления могла бы 
подойти и для Беларуси.

«The next station is 
Commonwelthe», – объявляет 
робот следующую остановку в 
поезде MRT Сингапура, кото-
рый следует по зеленой ветке. 
Символично. Сингапур сделал 
остановку на этой станции лет 
35 назад, когда о нем загово-
рили как о стране, где богатые 
исключительно богаты, а бедные 
исключительно благополучны. 
Но благополучие этой молодой 
нации – не есть результат ее есте-
ственного взросления и форми-
рования внутренней ответствен-
ности. Благополучие выросло не 
изнутри, а появилось «сверху».

В «поезде», на котором 
Сингапур приехал к благополу-
чию, нельзя пить и есть в обще-
ственных местах (штраф 500 дол-
ларов), курить (1000 долларов), 
мусорить (300–1000 долларов) и 
критиковать правящую партию 
(это просто не принято). Здесь 
в одном вагоне едут малайцы, 
китайцы и индусы, которые в 
сингапурском контексте ведут 
себя мирно и цивилизованно, 
совсем не так, как если бы были 
пассажирами своих «поездов». 
Здесь по-прежнему практикуют 
смертную казнь (например, за 
многократное воровство) и теле-
сные наказания (скажем, за азарт-
ные игры). Поэтому в Сингапуре 
не воруют, не грубят, соблюда-
ют чистоту и не дают взятки. За 
порядком следят камеры и партия 
«Народное действие» – вот уже 50 
независимых лет.

Исходные данные 
похожи, решения – 

разные
– К сожалению, президент 

Беларуси не понимает, что поли-
тический контроль можно совме-
стить с экономической свободой. 
А если бы он это сделал и попро-
бовал повторить эксперимент Ли 
Куан Ю, то вошел бы в исто-
рию с бОльшим счетом, чем сей-
час, – делится своими мыслями 
Сергей Король, сын историка 
и политолога Алексея Короля, 
белорус, который сейчас живет 
в Сингапуре и работает в пере-
страховочной компании ACR.

– Хотите сказать, что 
Беларусь во главе со своим 
лидером могла бы пойти по 
пути Сингапура и получить тот 
же результат?

– Более того, Беларуси нужна 
сингапуризация, и построенная 
Ли Куан Ю модель ей подходит. 
У Беларуси и Сингапура много 
общего: обе получили независи-
мость не так давно, очень зави-
сят от внешней торговли, нахо-
дятся на пересечении торговых и 
военных путей (Сингапур – мор-
ских, Беларусь – сухопутных), не 
могут похвастаться богатством 
внутренних ресурсов и сформи-
рованной предпринимательской 
культурой. Народы обеих стран 
с легкостью принимают модель 
управления «сверху вниз».

Но Сингапур за полвека стал 
комфортным для жизни и биз-
неса государством, а Беларусь, 
пройдя половину этой дистанции, 
может похвастаться разве что 
чистыми улицами и относительно 
приемлемым уровнем выжива-
ния, который, впрочем, критично 
зависит от геополитических при-
вычек восточного соседа.

Торговая зависимость 
Беларуси приводит к ежегод-
ному отрицательному сальдо, а 
торговая зависимость Сингапура 
начиная с 1970-х из года в год 
в положительном балансе. Это 
значит, что стоимость товаров и 
услуг, которые входят в страну, 
превосходит стоимость пере-

работки и продукта на выхо-
де. Здесь у Беларуси проблемы, 
потому что даже со скидками на 
энергию мы получаем обратную 
картину. Белорусское руковод-
ство пытается решить проблему 
посредством импортозамещения 
и стимулирования внутреннего 
производителя, а в Сингапуре 
особо нет ни тарифов, ни сти-
мулов для импортозамещения, 
все привозное – и, несмотря 
на это, положительный баланс. 
Это говорит об эффективности 
системы.

– Где гарантии, что азиат-
ская модель успеха бывшей 
б р и т а н с к о й 
колонии так 
же эффективно 
сработает в око-
лоевропейской 
Беларуси с совет-
ским прошлым?

– Это справед-
ливый вопрос. И, 
увидев Сингапур 
изнутри, я пони-
маю, что раз-
личия между 
ним и Беларусью 
более глубокие, 
чем сходства. 
Действительно, большин-
ство реформаторов Сингапура 
получили образование в 
Великобритании (как и сам Ли 
Куан Ю), это была англоговоря-
щая часть сингапурских китай-
цев. Законодательную систему 
эта страна также унаследовала 
от английского колониального 
правления. И в своей полити-
ке они использовали общепри-
знанные западные принципы, 
а не принципы советского про-
шлого. Об этом в своем послед-
нем интервью говорил мой отец. 
Трудности в преодолении совет-
ского прошлого привели к тому, 
что в Беларуси получился авто-
ритарный режим консервации. А 
в Сингапуре получился автори-
тарный режим развития. Да и не 
такой уж он авторитарный, хотя 
это, конечно же, не классическая 
европейская демократия.

В этой игре правила 
соблюдают обе 

стороны
– Вы говорите о синга-

пурском авторитаризме как о 
более цивилизованном и тон-
ком варианте белорусского. А 
вот приезжаешь в Сингапур из 
Беларуси и чувствуешь нехват-
ку воздуха, когда понимаешь, 
что не можешь себе позволить 
такие обыденные вещи, как 
пожевать «Дирол» после еды 
или сделать глоток кока-колы 
из бутылки в метро…

– Это вопрос разницы вос-
приятия мира и правил азиатом 
и европейцем. К тому же боль-
шинство сингапурцев все еще 
помнят тот контекст, в котором 
формировалась нация. Когда все 
начиналось, это было взрывоо-
пасное общество, раздираемое 
этническими конфликтами, кото-
рые подогревались противоречи-
вым свойством китайского насе-
ления: с одной стороны, благо-
говеть перед властью, а с другой 
– всячески обходить правила. Но 
если лидер действует в интересах 
людей, руководствуясь принци-
пами гармонии, мира и справед-
ливости, население безропотно 
признает его и установленные им 
правила. Сингапурцам удобно 
жить в управляемом обществе.

Так произошло с Ли Куан Ю 
и его последователями. Нельзя 
оспорить тот факт, что все вре-
мя своего правления партия 
«Народное действие» всегда 
руководствовалась высшими 
интересами страны. В поли-
тологии это называется output 
legitimacy (легитимность «на 
выходе»). Мудрость правящей 
верхушки также не вызывает 
сомнений. С точки зрения прин-
ципов управления они себя ни 
разу не дискредитировали.

Западные обозреватели за 
пределами Сингапура часто сме-
ются над сингапурской моделью, 
в то время как западные экспаты 
здесь относятся к ней с огром-
ным уважением, потому что они 
понимают контекст, в котором 
она возникла, видят реальные 
достижения и баланс между 

индивидуумом и обществом, 
который больше подходит к ази-
атским реалиям, чем классиче-
ская европейская демократия. Я 
тоже был в числе этих скептиков, 
но когда переехал сюда и осознал 
масштаб и мудрость того, что 
сделано, «потеплел» и проникся 
как минимум уважением.

– Благоговению перед выс-
шей властью белорусы тоже 
хорошо обучены…Это един-
ственная черта, которая роднит 
нас с сингапурцами?

– Да, такая модель поведе-
ния общества хорошо ложится и 
на Беларусь. Но у белорусов при 
этом нет развития, белорусы ори-
ентированы на прошлое. А синга-
пурцев перемены не страшат. Они 
смотрят в будущее и не пытаются 
восстановить «золотой век».

Достижение личного благо-
состояния в этом обществе – 
моральная ценность, на это не 
смотрят искоса, это не стыдно. 
Здесь очень высокая этика труда. 
Конечно же, сказывается долгая 
традиция купеческого центра 
юго-восточной азиатской торгов-
ли. Думаю, этим же объясняется 
открытость к другим странам, 
абсолютное дружелюбие.

Я хочу снова вернуться к 
различиям в масштабах госу-
дарства и сказать, что синга-
пурский авторитаризм по своей 
сути правовой. И если прави-
тельство хочет манипулировать, 
оно делает это строго в рамках 
британской правовой системы, 
не вламывается в нее извне и не 
изменяет под себя на ходу.

Поэтому и благоговение 

здесь не слепое, а 
осознанное.

– Хотите ска-
зать, что 50 лет 
доминирования 
одной партии в 
этой стране – это 
результат чест-
ных выборов?

–  В 
Сингапуре никогда не было слу-
чаев манипуляции выборами ни 
прямых, ни косвенных. Тем более 
нет подтасовок. Парламент выби-
рается – это абсолютно точно. И 
здесь есть оппозиция, которая 
объективно не популярна. Хотя 
к выборам правительство под-
ходит очень умно, и некоторые 
из методов, используемых, что-
бы гарантировать победу, доста-
точно узнаваемы для Беларуси. 
Например, в квартирах перед 
выборами делают ремонт, и все 
понимают, что это по инициа-
тиве депутата правящей партии. 
Дата голосования объявляется за 
2 недели до выборов, т.е. време-
ни организоваться для митинга 
нет даже при наличии большого 
желания. Пресса здесь принад-
лежит правительству, но каче-
ство журналистики достаточно 
высокое. Поэтому пропаганда не 
в лоб, но очень умная и много-
уровневая, которая выглядит как 
вполне приемлемый демократи-
ческий продукт.

Старое поколение благого-
вейно относится к периоду ста-
новления нации, новое не испы-
тывает таких глубоких чувств, 
поэтому начинает мыслить в 
другом направлении. И в про-
шлый предвыборный период 
шли достаточно активные дис-
куссии.

– Это значит, что демокра-
тизация политической сферы 
также неизбежна?

– Здесь речь идет скорее не 
о демократизации политической 
сферы, а о переориентации эко-
номической. Руководство страны 
стоит перед вопросом, как раз-

вивать построенную модель, 
которая до этого момента разви-
валась лучше, чем можно пред-
ставить в самых оптимистичных 
прогнозах. Сегодня динамика 
роста экономики Сингапура 
падает, цены растут, а европей-
ской системы соцзащиты в этой 
стране нет. Правительственная 
линия остается неизменной: ази-
атская экономика, экономический 
рост, дружелюбное отношение к 
бизнесу. Оппозиционное движе-
ние считает, что нужно создавать 
швейцарскую модель. И я думаю, 
что вероятность того, что система 
Ли Куан Ю как-то по-крупному 
сломается, существует.
Мегаорганизованный, 

удобный для 
иностранных денег и 
бесконечно скучный

– Ли Куан Ю критикуют за 
то, что он создал экономику, 
которая обслуживает транс-
национальные корпорации. 
Крайне привлекательные нало-
говые условия для иностран-
ных инвесторов в сочетании 
со стабильной макроэкономи-
ческой ситуацией, высоким 
уровнем жизни населения и 
отсутствием коррупции дали 
гарантированный результат. 
Банки и корпорации со всего 
мира стремятся перенести сюда 
свои головные офисы или хотя 
бы открыть представительства. 
Складывается впечатление, что 
стремительным ростом эконо-
мики Сингапур обязан исклю-
чительно иностранцам…

– Иностранные инвести-
ции – важный, но не единствен-
ный механизм развития эко-
номики. Сингапур – это также 
крупнейший центр оффшорных 
инвестиций. Правительство в 
этом никогда не признается, но 
неоспоримый факт, что индо-
незийские и малайские деньги, 
которые ищут стабильности, во 

многом питают Сингапур.
А вообще, в момент полу-

чения независимости эконо-
мическое будущее маленькой 
ресурсозависимой страны 
выглядело грустно. Советчики 
Ли настаивали на том, что спа-
сти страну может только всту-
пление в экономический союз с 
кем-то из соседей (Индонезией 
или Малайзией). Но Ли понял, 
что выгоднее развивать в стра-
не новые технологии, которые 
позволят кооперироваться с 
США и другими развитыми стра-
нами. Поэтому сначала Сингапур 
сделал акцент на развитие опти-
ки и электроники, потом – стра-
хования и финансовых услуг, а 
сегодня – биотехнологий и пред-
принимательской инициативы.

– Сингапур, бесспорно, 
красивый, мегаорганизован-
ный и безопасный. Но беско-
нечно скучный. Идешь по это-
му раю для перфекционистов, 
смотришь по сторонам, и глазу 
хочется зацепиться за какой-то 
креатив, но его здесь нет. Нет 
его и в обыденной жизни синга-
пурцев, чьи будни – зарабаты-
вание денег, а досуг – покупки и 
еда. Обычно страны с развитой 
предпринимательской культу-
рой выглядят иначе, потому что 
строятся изнутри, а не сверху. 
Как часто сами сингапурцы 
пользуются преференциями 
для ведения бизнеса и открыва-
ют свое дело?

– До того, как оказаться в 
Сингапуре, я жил в Гонконге. 
Разницу между этими двумя 
азиатскими гигантами невоз-
можно не почувствовать, хотя их 
часто называют близнецами. В 
Гонконге жизнь кипит, и люди 
создают ее сами, они спешат, 
придумывают, реализуют... А 
сингапурская модель корпора-
тивна, люди здесь заточены на 
работу внутри системы. Да, они 
много работают, они очень при-
лежны, честны, высокомораль-
ны, но при этом им не хватает 
инициативы и творческого мыш-
ления. Чтобы что-то сделать, 
им нужно получить указание, а 
лучше инструкцию. И это еще 
одна причина, по которой успех 
Сингапура в долгосрочной пер-
спективе вызывает сомнения.

Да, правительство актив-
но поощряет развитие отраслей 
будущего, создает для этого соот-
ветствующие условия. Но для 
успешной работы в таких отрас-
лях, как хай-тек, нужен соот-
ветствующий кадровый ресурс, 
инициативный и творческий.

И здесь оказывается, что 
генерация идей и инициатива 
все же как-то связаны с грязны-
ми улицами, питьем кока-колы 
в метро и нарушением правил…

Ирина ГОРБАЧ.

Надежда СОЛОВЬЕВА:
«Наша жизнь  
с Владимиром 

Познером – это 
бесконечные 

споры»
Один из самых популярных 
тележурналистов России  

Владимир Познер, который проведет  
в Минске творческий вечер 25 февраля, 

считает, что не бывает запретных 
тем. О своей личной жизни он готов 
беседовать так же откровенно, как  
о политике, вербовке КГБ и детстве.

Владимир Познер был женат 
трижды. Последний раз телеве-
дущий отправился в загс в 2008 
году, когда ему было 74 года. 
Его избранницей стала Надежда 
Соловьева. С Познером они позна-
комились абсолютно случайно во 
время подготовки программы, 
посвященной борьбе со СПИДом. 
Коллеги журналиста предложили 
подключить к работе над проектом 
Надежду Соловьеву. Продюсер с 
колоссальным опытом, она в свое 
время привезла в Россию Пола 
Маккартни, Тину Тернер, Стинга, 
Depeche Mode и U-2. 

«На момент знакомства у 
каждого из нас были семьи. То, 
что произошло между нами, невоз-
можно описать. Это необъяснимо. 
Это химия. Что можно сказать 
про него? Умнейший человек, выда-
ющаяся личность с потрясающим 
чувством юмора. А для меня нет 
ничего привлекательнее и сексу-
альнее, чем обаяние и ум. Мы год 
встречались время от времени. А 
потом буквально за два месяца 
приняли решение жить вместе. 
Нам обоим было трудно бороться 
с чувствами, которые мы испы-
тывали. Мы пережили такой 
накал страстей. Можно сказать, 
нам повезло, и мы его испытали», 
– рассказывала о судьбоносной 
встрече Надежда Юрьевна. 

«Легко объяснить, почему 
не любишь, и невозможно объяс-
нить, почему любишь, – описал 
свои чувства Владимир Познер. 
– Тут есть вещи очень личные, 
даже, пожалуй, интимные. Почему 
после 37 лет совместной жизни я 
вот так круто все сломал? За год 
до этого просто рассмеялся бы в 
лицо человеку, который сказал бы, 
что такое может произойти со 
мной. Когда люди живут вместе 
долго, они либо становятся все 
ближе, либо в какой-то момент 
понимают, что что-то не так. В 
большинстве случаев они с этим 
мирятся. И мне казалось, что я 
примирился, хотя это на меня 
и не похоже. Но, видимо, только 
казалось. Эта женщина вошла в 
комнату и… в мою жизнь».

«Жаворонки», спортсмены, 
гурманы, театралы и путешествен-
ники – у супругов действительно 
много общего. Но семья далеко не 

единственный их проект. «Тур де 
Франс», «Одноэтажная Америка», 
«Германская головоломка» – все 
эти популярные телевизионные 
фильмы супруги создали вместе. 
Познер – как автор и ведущий, 
Соловьева – как генеральный 
продюсер. На плечах Надежды 
подготовка сложного путеше-
ствия и съемок, финансирование, 
поиск героев документального 
кино и команды. В творческий 
процесс супруга она не вмеши-
вается, однако, несмотря на раз-
деление полномочий, муж и жена 
часто спорят.

«Вся наша жизнь с Владимиром 
Владимировичем – это беско-
нечные споры. Мы практически 
никогда не бываем согласны друг 
с другом. Мы спорим обо всем: 
какой спортивный клуб лучше или 
какой правитель умнее. Хотя по 
большому счету глобально я с ним 
согласна. Но он придерживается 
более левых взглядов, а я – более 
правых. Он говорит, что я «акула 
капитализма», а он «левак». Но 
это не мешает нашей счастливой 
жизни», – резюмирует Надежда. 

«Вы знаете, супружеская 
жизнь – вообще компромисс. И 
так я ее очень сильно люблю, всег-
да уступлю, но только если эта 
вещь для меня не принципиальна. 
Она часто меня хочет «спасти», 
говоря, что не надо говорить 
публично это, не надо делать 
то и то. Я отвечаю: понимаю, 
почему ты это говоришь, но есть 
вещи, решения по которым я при-
нимаю сам», – делился Владимир 
Владимирович.

Сердцеед, атеист, либе-
рал, философ – на предстоящей 
встрече в белорусской столице 
Владимир Владимирович пред-
станет во всех своих ипостасях. 
Напомним, что творческий вечер 
с Владимиром Познером в Минске 
состоится 25 февраля в зритель-
ном зале Дворца Республики. Во 
время встречи зрители смогут 
задать вопрос и насладиться кра-
сочным монологом телезвезды.

Билеты на творческий вечер 
Владимира Познера стоят от 
200.000 до 1.200.000 белорусских 
рублей.

Алина ВЕТРОВА.

Всё по инструкции, 
или История о том, как из-за формальной 

заботы государства легко остаться без работы

ОТКРЫТЫМ ТЕКСТОМ

В начале года я получил от 
работодателя уведомление о том, 
что в соответствии с заключе-
нием врачебно-консультацион-
ной комиссии (ВКК) я не могу 
«выполнять работы по опера-
тивному обслуживанию, ремон-
ту, реконструкции и монтажу 
действующих электроустановок 
напряжением 42 В и выше пере-
менного тока и 110 В и выше 
постоянного тока, а также мон-
тажные и наладочные работы, 
испытания и измерения, регули-
ровку электроустановок и орга-
низацию данного вида работ» 
(цитирую дословно). ВКК при-
няла решение в ходе очередно-
го профосмотра. Причина – я 
глуховат и пользуюсь слуховым 
аппаратом, без которого не могу 
услышать шепот на расстоянии 
более трех метров.

Выводы ВКК стали громом 
среди ясного неба. Такого за пол-
века работы со мной еще не было. 
Последние десять лет я занимал-
ся  монтажом, наладкой и вводом 
в эксплуатацию медицинского 
оборудования в поликлиниках 
и больницах Минска и по всей 
Беларуси. Никакой работы не 
чурался, никаких нареканий от 
заказчиков или от своего руко-
водства не имел, постоянно пре-
мировался. К работе с электро-
оборудованием подготовлен на 
достаточном профессиональном 
уровне: закончил физический 
факультет университета, десятки 
лет работал по специальностям 
электротехнического профиля. 
Имею четвертую группу допуска 
к работе в электроустановках в 
соответствии с требованиями 
правил техники безопасности, 
что дает право работать еди-
нолично, чем я последние лет 
шесть и занимался.

Вместе с тем обследование в 
Республиканском слухоречевом 
диспансере показало, что шепот, 
пользуясь слуховым аппаратом, я  
воспринимаю на расстоянии 4–5 

метров вместо требуемых трех! 
На случай, если откажет один 
аппарат, у меня всегда при себе  
второй.

Я намеревался еще года два 
поработать. Сказал же однажды 
А.Лукашенко: пусть пенсионеры  
работают хоть до семидесяти лет, 
если здоровье позволяет!

Теперь об этом не может 
быть и речи. Решение медкомис-
сии стало неожиданностью и для 
моих начальников: выходило, что 
они не должны меня допускать 
даже к перфоратору, поскольку 
этот инструмент – действую-
щая электроустановка, которая 
работает от сети напряжением 
220 вольт. Так они решили и  от 
работы с оборудованием меня 
отстранить.

Другой работы для меня не 
нашлось, и после истечения тру-
дового контракта следующий 
со мной подписывать не стали. 
Поскольку мне 67 лет, обижаться 
на  руководителей я не стал. И тут 
узнаю, что медосмотр по той же 
причине не прошли еще девять 
работников, которым до пенсии 
надо еще поработать. Я решил 
разобраться, чем руководствуются  
медики, специалисты энергонад-
зора и охраны труда, принимая 
такие решения. И то, что я узнал, 
стало для меня откровением.

В пятидесятых годах про-
шлого века Министерство 
энергетики и электрификации 
СССР утвердило два докумен-
та: «Правила технической экс-
плуатации электроустановок 
потребителей» и «Правила 
техники безопасности при экс-
плуатации электроустановок 
потребителей», обязательные 
для предприятий всех отраслей. 
Разработчики этих докумен-
тов безупречно проработали 
их для нужд своей отрасли, к 
которой относятся электро-
станции, линии электропередач, 
трансформаторные подстанции 
и другие  силовые установки 

электроснабжения, габариты 
которых требуют для их разме-
щения площади размером подчас 
в сотни и даже тысячи квадрат-
ных метров. Естественно, что к 
здоровью работников, обслужи-
вающих эти электроустановки, 
предъявлялись определенные 
требования, утвержденные тогда 
Минздравом СССР. В том числе 
к работе не допускались  люди 
с пониженным слухом, посколь-
ку во время работы им нужно  
общаться с другими работника-
ми на больших  площадях.

Руководствоваться этими 
правилами в радиоэлектронике, 
приборостроении, при ремон-
те бытовой техники, а в нашем 
случае при монтаже, обслужи-
вании и ремонте медицинского 
оборудования было нелогич-
но и неудобно. В этих отраслях 
электроустановки конструктив-
но являются устройствами при-
борного исполнения, могут быть 
по необходимости отключены 
от источников электропитания, 
располагаются в  подготовлен-
ных  помещениях, зачастую даже 
на обычном столе. Работы по их 
обслуживанию и эксплуатации 
на практике выполняются одним 
работником, при этом общаться 
с кем-либо во время работы у 
него нет никакой нужды.

Это противоречие успешно 
устранялось в постановлении 
Минздрава РБ от 08.08.2000 №33, 
приложение 2, пункт 2.  Оно не 
допускало к работе в действую-
щих электроустановках  людей 
с частичной  потерей слуха.  А 
далее была оговорка, что это тре-
бование не распространяется на 
работников, занятых обслужива-
нием, ремонтом и эксплуатацией 
электронных вычислительных 
машин. Наличие такой оговор-
ки давало медикам возможность 
допускать людей к работе и с 
другими  приборами и аппара-
тами, представляя их аналогами 
вычислительных машин.

В 2008 году вышло новое 
постановление Минздрава РБ от 
28.04.2008 №47. В нем нет ого-
ворки про электронные вычис-
лительные машины, и запрет на 
работу для тугоухих установлен 
для всех случаев работы с элек-
троустановками. Похоже, что 
шесть лет его никто не читал, 
даже сами медики, поскольку 
раньше ВКК я проходил.

Меня удивляет мнение, что 
опасно само присутствие тугоу-
хого специалиста в электроуста-
новках высокого напряжения. 
Электричество же ничего не 
шепчет. Просто наличие высо-
кого напряжения требует от 
работника надлежащего знания 
и выполнения правил техники 
безопасности. 

Проблемы со слухом у меня 
начались еще со школьной ска-
мьи. Ни тогда, ни потом медици-
на помочь мне не смогла, поэто-
му почти сорок лет я пользуюсь 
слуховым аппаратом. Никому это 
не мешало, и до нынешнего года 
меня признавали годным к работе 
при условии постоянного исполь-
зования слухового аппарата.

Между тем Минздрав РБ не 
считал и не считает слуховой 
аппарат допустимым средством 
коррекции при частичной поте-
ре слуха, как, например, очки 
допускаются для коррекции 
при частичной потере зрения. 
Во всяком случае в злосчастных 
постановлениях про слуховые 
аппараты ничего не написано. И 
это при том, что благодаря тех-
ническому прогрессу  слухопро-
тезирование достигло больших 
высот,  современные аппараты 
позволяют в большинстве слу-
чаев частичной потери слуха эту 
потерю компенсировать.

Подведу итоги. 
1.Многостраничное действу-

ющее постановление Минздрава 
одним-единственным своим пун-
ктом обобщает условия труда 
работников, выполняющих рабо-

ты по монтажу, ремонту, наладке 
и обслуживанию электрообору-
дования, независимо от реальных 
условий труда. При таком под-
ходе ремонт трансформаторной 
подстанции, которая смонтирова-
на в чистом поле под открытым 
небом, уравнивается с ремонтом 
электробритвы в мастерской по 
ремонту бытовой техники.

2.Ни медики, ни мой работо-
датель не смогли объяснить мне, 
какой опасностью в моем случае 
чревата тугоухость.

3.Документы 60-летней дав-
ности, механически переписан-
ные в постановлении Минздрава, 
не могут учитывать современное 
состояние  техники и лишают это 
постановление здравого смысла.

4.Человек, попавший, как и 
я, в жернова далекой от совер-
шенства системы профосмотров, 
оказывается беззащитным перед 
ней. Пытаясь оспорить решение 
ВКК поликлиники, я получил 
ровно такое же решение отде-
ления профпатологии клиниче-
ской больницы. Написал письмо 
министру здравоохранения – 
получил безупречный канцеляр-
ский ответ от горздрава Минска. 
Попытался встретиться с предсе-
дателем отраслевого профсоюза 
– оказалось, что раньше он был  
первым заместителем  министра 
и утверждал постановление,  
лишившее меня права на работу, 
которой я занимался всю жизнь. 

Я не собираюсь восстанав-
ливаться на работе и рассказал 
свою  ситуацию только для того, 
чтобы привлечь к проблеме 
внимание компетентных спе-
циалистов. Слепое исполнение 
постановления Минздрава РБ от 
28.04.2008 №47 в части прило-
жения 2, пункта 3 без должных 
оснований лишает работы сотни, 
а возможно, и тысячи людей по 
всей Беларуси.

Михаил ЕФРЕМЕНКО, 
инженер.

Минск.

Залатыя лыжачкі
БЫЛЬ

Пахаваўшы напрадвесні жонку, стары 
Марцін Садкоўскі з Гаркачоў пачуваўся 
так, нібы з яго душу вынялі: не хаце-
лася жыць, нават што-кольвечы рабіць 
па гаспадарцы. А потым пачаў даймаць 
боль у сэрцы. Адзіная дачка Кацярына, 
якая з сям’ёй жыла ў Мінску, мелася 
забраць да сябе і пакласці ў сталічную 
бальніцу. Маўляў, там хутчэй падлечаць, 
але Марцін катэгарычна адмовіўся:

– Не хачу я ні ў якую бальніцу. 
Паміраць трэба…

– Памрэш, тата, не тады, калі табе 
ўздумаецца, а калі пара прыйдзе. Давай 
цябе хоць у раённую бальніцу пакладу.

– От прычапілася!..
Толькі тыдзень змог там вытрымаць 

стары, і, бадай, не было таго дня, каб 
не прасіў у дачкі, якая сядзела пры ім, 
лічы, не адыходзячы:

– Завязі мяне дадому, Кацярынка… 
Хачу памерці ў сваёй хаце на сваім лож-
ку…

І яна паслухала. Цёплым сакавіцкім 
днём прывезла бацьку дадому, а перад 
заходам сонца яму стала зусім кепска. 
Гаварыў ужо ціхім голасам, і, каб зразу-
мець, трэба было ледзь не па губах чытаць.

– Дачушка, я ж забыўся… У двары 
пад сцяной, а дакладней пад акном, што 
бліжэй да ганка, закапаны тры залатыя 
лыжачкі. Яны ў прамасленай паперы і 
ў жалезнай скрыначцы. Гэтыя лыжачкі 
ў час вайны дала маёй матулі адна 
яўрэйка за тое, што зберагла ад смерці. 
Матуля зберагла, дык іншыя выдалі 
немцам. Знайшліся такія… Адкапай і 
забяры сабе…

Гэта былі ці не апошнія словы старо-
га Марціна. За клопатамі аб пахаванні, 
за жалобай і слязамі Кацярына зусім 
забылася пра тыя лыжачкі, як быццам 
Бог памяць адняў. Не ўспомніла і тады, 
калі праз паўгода, стаўшы спадкаемцам, 
прадала хату нейкім мінчанам на дачу. А 
тыя неўзабаве сталі перабудоўваць яе на 
свой лад. І толькі ў канцы лістапада, калі 
надыходзіў яе юбілейны, шасцідзясяты,  
дзень нараджэння і калі дачка з зяцем 
сказалі, што падораць залаты пярсцё-
нак, нечакана ўспомніла пра залатыя 
лыжачкі. Кацярыну ажно кінула ў халод-
ны пот. І ўжо ёй было не да таго юбілею 
і не да святкавання. Ледзь перажыла 
ноч і раніцай села ў першы цягнік, што 
ішоў да іхняга райцэнтра. З яго да вёскі 

аўтобус быу толькі на заўтра, а сёння 
пешшу трэба адмераць 17 кіламетраў. 
Але што для яе тыя кіламетры, калі не 
магла ўседзець, калі нават на валасінку 
ноччу не заснула. 

– Гэта ж трэба забыцца пра такі 
скарб! Пярсцёначак яны мне падо-
раць! Ды там золата на дзвесце такіх 
пярсцёначкаў, – бубніла сама сабе, 
ідучы па калдобістай лясной дарозе. – 
Чорта я цяпер знайду тыя лыжачкі! Тыя 
дачнікі недзе адкапалі і забралі сабе. 
Не маглі не знайсці, капаючы там усё 
ўздоўж і ўпоперак. Каб мелі сумленне, 
то адразу аддалі б, ведаюць жа, што 
чужое. Ды цяперашнім светам захацела 
ты нейкага сумлення ў людзей знайсці. 
Тут за бутэльку гарэлкі, бывае, чалавека 
заб’юць, дзеці бацькоў не шкадуюць…

У вёску яна прыйшла надвячоркам. 
Думала, можа, і няма тых дачнікаў, бо 
дачны ж сезон даўно закончыўся, ажно 
не: у двары ладзіў плот новы гаспадар. 
Павітаўшыся, Кацярына папрасіла ў яго 
лапату і пачала капаць у тым месцы, 
дзе павінны быць лыжачкі. Мужчына 
няўцямна назіраў за ёй. 

– Чаму вы тут капаеце? Шукаеце 

што-небудзь? 
– А ты не ведаеш?! – агрызнулася 

Кацярына. – Канешне, шукаю, але ўжо, 
напэўна, не знайду, бо іншыя знайшлі і 
прыхавалі.

– Пра што вы кажаце?
– Пра што? Пра залатыя лыжачкі! 

Тры залатыя лыжачкі былі закапаны 
вось тут. У прамасленай паперы, у 
металічнай скрыначцы. Ты забраў, як 
перасыпаў хату, ці хто-небудзь з тваіх 
памагатых? 

– Ні пра якія лыжачкі я не ведаю… 
– разгублена прамовіў мужчына.

– Пэўна, цяпер ты не ведаеш! Цяпер 
ты ўжо не прызнаешся, каб нават 
паставілі на гарачае вуголле. Гэта ж 
цэлы скарб! Але я іх з цябе вытрасу! У 
суд падам! – Кацярына ўжо не гавары-
ла, а крычала на ўсю ваколіцу. Толькі ў 
выміраючай вёсцы яе мала хто чуў. А 
калі і чулі, то старыя не прыйшлі. Гэта 
не некалі, што на любы крык збіраўся 
народ. Толькі суседка Валя Карповіч, 
так бы мовіць, навастрыўшы вушы, ста-
яла на сваім падворку. Каб лепш чуць, 
ссунула з левага вуха шапачку, але ў 
размову не ўмешвалася.

А Кацярыну ўсё адно як ад розу-
му адбіла. Размахваючы лапатай, яна 
рушыла да гаспадара: 

– Заб’ю! Хоць перад смерцю ў граху 
прызнайся!

Мужчына спрытна падскочыў да 
звар’яцелай кабеты і выхапіў з рук лапа-
ту.

– У міліцыю здам, там будзеш 
зеляпаніць! Уварвалася на чужую 
сядзібу, нешта тут шукае ды яшчэ 
пагражае!

– Сціхніце абое і не гнявіце Бога! – 
не вытрымала ўжо Валя. – Я ведаю пра 
тыя лыжачкі, але яны вам не дастануц-
ца. Аднойчы Марцін, калі была яшчэ 
жывая твая, Кацярына, маці, якая ні 
сном ні духам не ведала пра такі скарб, 
на добрым падпітку прагаварыўся 
ў хаце Мані Сакольчык. Мы тады 
прывезлі з лугу сена і “замочвалі” яго. 
То ён сказаў ды яшчэ папярэдзіў, каб 
жонцы не данеслі. Вядома ж, п’яны. 
Я падумала: чаўпе абы-што. А Маня 
неўзабаве праверыла. “Ёсць лыжачкі, 
не маніў Марцін, – сказала мне па 
сакрэце. – Я адкапала ды сабе забрала. 
Лыжачкі дастала, а скрыначку, у якой 

былі, пакінула. Ён жа, як будзе часам 
правяраць, то да скрыначкі дакапаецца 
ды супакоіцца, маўляў, усё на месцы”.

– Дык Маня ж памерла яшчэ 
раней за нашага бацьку… – зніякавела 
Кацярына. – І навошта ёй тыя лыжачкі? 
Жыла адна, як вецер у полі: ні дзяцей, 
ні ўнукаў.

– А яна казала, што за такое 
багацце яе і пляменнікі дагледзяць 
да смерці. Сестрыны дзеці жывуць у 
розных гарадах Расіі. Ды выйшла так, 
што і даглядаць асабліва не трэба было. 
Галава забалела. Паляжала ў бальніцы 
і праз тыдзень аддала Богу душу. А 
пляменнікі, праўда, адразу прыехалі, як 
пазваніла, што хворая. І з Сібіры, і з 
Урала, і з Мурманска. Так што супа-
койся, Кацярына, не спадзявайся на 
тое золата і жыві як жыла. І чалавека 
гэтага не абражай, бо ён не вінаваты… 
Праўду-такі людзі кажуць, што ад зола-
та на свеце шмат зла. Не ведала ты пра 
яго, дык і жыла нармальна. А як даведа-
лася, то нібы чорт у душу ўсяліўся.

Валя з горыччу махнула рукой і 
пасунулася ў сваю хату.

Леанарда ЮРГІЛЕВІЧ.

Хто такія 
гайды?

Напэўна, усе беларускія 
тэлеканалы паказалі, як 
у Мінску праваслаўныя 
сустракалі Віфлеемскі агонь. 
І дыктары ўсіх тэлеканалаў 
расказалі, што “беларускія 
следапыты і гайды атрымалі 
Віфлеемскі агонь ад 
украінскіх скаўтаў, а пасля 
ўрачыстага малебна перадалі 
яго расійскім скаўтам”. 

Зразумела, што ёсць у 
гэтай эстафеце перадачы 
агню вялікі сімвалізм. Але 
маё пытанне пра іншае: 
ведаю, хто такія следапы-
ты, ведаю, што скаўты – 
гэта арганізацыя падлеткаў, 
а хто такія гайды? Ніколі 
раней не сустракала 
інфармацыі на гэты конт.

Таццяна БРАЖЭВІЧ, 
Мінск.

Гайдаўскі рух – гэта рух, які 
аб’ядноўвае дзяўчынак, дзяўчат і 
жанчын больш як у 145 краінах 
свету. Слова «гайд» (англ. Guide) 
перакладаецца з англійскай мовы 
як «правадыр”. Рух узнік у Англіі 
на пачатку ХХ стагоддзя як жано-
чы варыянт скаўцкага руху, у якім 
былі толькі хлопчыкі.

У Беларусі створана 
Асацыяцыя беларускіх гайдаў, 
членамі якой могуць стаць 
дзяўчаты, старэйшыя за 14 гадоў. 
Гэта непалітычная і нерэлігійная 
арганізацыя.

ВАС ЦІКАВІЦЬ...

Кому 
выдадут 
паспорт  

без очереди?
В конце 2015 года в 

Беларуси внесены изменения 
в закон о гражданстве. Эта 
тема волнует очень многих, 
процедура получения бело-
русского гражданства очень 
сложная и неоднозначная. 
Поэтому прошу «Народную 
Волю» рассказать о новом 
законе.

И.Н.Яроцкая, Минск.
Главное новшество новой 

редакции Закона «О гражданстве 
Республики Беларусь» касается 
детей. Теперь предусмотрено, что 
дети, рожденные на территории 
Республики Беларусь, приобре-
тают гражданство по рождению. 
Даже если его родители являют-
ся лицами без гражданства или 
гражданами других стран, посто-
янно или временно проживающи-
ми в Беларуси. Подобная норма 
предусмотрена законодательством 
многих стран и называется «прин-
цип права почвы». 

Одновременно упрощена 
процедура принятия в белорус-
ское гражданство детей, один из 
родителей которых является бело-
русским гражданином. Такие дети 
могут стать гражданами Беларуси 
«со дня установления материнства 
(отцовства)».

Законодатели наконец-то 
уточнили и требование о непре-
рывности проживания на терри-
тории нашей страны для полу-
чения гражданства. «Семь лет 
непрерывного проживания» 
– означает ли это, что человек в 
течение этого срока не имеет пра-
ва выезжать из Беларуси даже в 
отпуск, даже на свадьбы или похо-
роны родных и близких? 

Сейчас норма уточнена соот-
ветствующим дополнением. В 
соответствии с ним срок прожи-
вания в Республике Беларусь счи-
тается непрерывным, если лицо 
выезжало за пределы Республики 
Беларусь не более чем на три 
месяца в течение каждого года 
на протяжении последних семи 
лет до обращения с заявлением о 
приеме в гражданство Республики 
Беларусь.

Верните  
тот запах хлеба…

КАРТИНА ЖИЗНИ

Хлеб – продукт, без которого 
не обходится, пожалуй, ни один 
человек. Вспоминаю, когда был 
совсем малым ребенком, бабуш-
ка давала мне сусло из мякиша 
хлеба, завернутого в марлю. А 
когда подрос и стал сам ходить в 
магазин за хлебом, удивительный 
хлебный запах настолько разжи-
гал аппетит, что по дороге домой 
я мог запросто съесть половину 
буханки… Сейчас уже не так. А 
в те времена хлеб был вкуснее 
что ли...

Мне кажется, в советские вре-
мена производство хлеба было 
основано на натуральных ингре-
диентах (зерно, мука, закваска), 
не было столько сомнительных 
вкусовых и прочих добавок. 
Соблюдалась техническая и тех-

нологическая дисциплина, был 
строгий контроль со стороны 
государства.

Сегодня буханка диабети-
ческого хлеба стоит 15 тысяч 
рублей. По карману ли такая цена 
пенсионерам, больным сахарным 
диабетом? По-моему, для них этот 
хлеб должен быть не только без 
длинного списка всевозможных 
добавок, но и бесплатный – как и 
лекарства для диабетиков…

А что касается качества хле-
бобулочных изделий, то, на мой 
взгляд, стоит признать, что оно 
изменилось далеко не в лучшую 
сторону. Может, поэтому сегодня 
и запах хлеба совсем другой, как 
будто не настоящий…

Юрий СЕДОЙ,
житель Минска.

КАЛОНКА АЛЕСЯ НЯЎВЕСЯ

Узвядуць будаўнікі 
акурат Нью-Васюкі

Пасля акрыцця будаўніцтва комплексу “Мінск-Мір”, які збіраюцца 
ўзводзіць сербскія бізнесоўцы, прэзідэнцкая газета “Советская 
Белоруссия” паспяшалася паведаміць, што ў выніку Мінск зможа скласці 
канкурэнцыю фінансавым цэнтрам у Дубаі, Сінгапуры і Лондане: 
“Сюды прыедуць буйнейшыя інвестары з усяго свету, прэстыжныя 
фінансавыя карпарацыі, банкі, страхавыя і лізінгавыя кампаніі…”

Будуе велічныя планы
Краіны нашай кіраўнік,
Але звычайна нечаканы 
З тых планаў вынікае “пшык”.
То нам кітайцы зычаць штосьці,
То будзе свойскі “лімузін”…
Ды ўсё, як кажуць, на пагосце.
І вось праект яшчэ адзін.
Як толькі першую цагліну
Заклалі, дык адна з газет
Абвесціла на ўсю краіну,
Чарговы выдала “сакрэт”:
– У нас такая перспектыва!
Пазбавімся былых пакут,
Нарэшце зажывём шчасліва,
Бо пабудуем комплекс-цуд.

Як гэты комплекс 
Мінск прыдбае,

Да новых пойдзем перамог,
А Лондан, Сінгапур, Дубаі
Зайздросціць будуць, далібог.
У Мінску (хай сабе і ўскосна)
Рабіцьме здзелкі цэлы свет,
Калі ж асвояць людзі Космас,
Дык прыляцяць з другіх планет.
Ну, словам, мецьмем 

грошай – кучы,
Уздым адчуецца такі!..

* * *
Калісьці Бендэр неўміручы
Так апісаў Нью-Васюкі…

Не «жаўрукі», а «совы» 
да перамог гатовы 

Як паведаміла газета “Прессбол”, у гарадах, дзе няма хакейных 
каманд, з дзесяці лядовых палацаў стратнымі не з’яўляюцца толькі два. 
Тым не менш Аляксандр Лукашэнка даручыў распачаць будаўніцтва 
арэны для Начной хакейнай лігі.

Даводзіў Бацька колісь нам,
А ўслед – яго паяцы:
– Патрэбна ўзводзіць тут і там 
Лядовыя палацы!
Дакажам мы, што наш народ
Спартыўны самы ў свеце.
У нас выходзіцьмуць на лёд
Дарослыя і дзеці.
Падымем да вышынь хакей,
Фігурнае катанне.
Прывычкай стане для людзей –
Палац наведваць зрання!
Ідэя набыла размах,
У справах Бацька скоры,
І выраслі за гмахам гмах,
Бы ў жніўні мухаморы.
Аднак жа кончы рэзультат
Быў не зусім чаканы:
Здабыткаў-поспехаў няшмат,
Не спраўдзіліся планы,
Бо не ў палац папёрся люд,
А больш цягнула крама,
Не здзейсніла жаданы цуд
І мінскае “Дынама”.
Што ні вазьмі палац – пусты,

Хоць іх пускай пад фермы…
Сказалі ўладныя “кіты”:
– Разумныя цяпер мы!
Чаму ў палацы наш народ
Хадзіць не хоча зрання?
З пахмелля штось заліць у рот –
Адно ў яго жаданне.
Аднак жа, раніцы апроч,
Для гойсання на лёдзе
Ёсць, дзякуй Богу, вечар, ноч,
А значыць, часу годзе.
Таму і ўздумалі яны
Стварыць Начную лігу,
А для яе – палац начны,
Каб нават у адлігу
Усіх ахвочых прыняла
Лядовая арэна.
“Кітам” уладным – пахвала,
Прыдумалі нядрэнна!

* * *
Чым з клюшкай гойсаць уначы,
Палац ствараць пад лігу,
Спярша падумай, палічы –
Мо зноў убачыш фігу…

ЛИчНОЕ МНЕНИЕ

Запуталась Россия
И Москва, и Вашингтон еди-

ны в том, что с террористами 
надо бороться. Но цели борьбы 
у них разные. Американский 
президент Барак Обама посы-
лает свою авиацию в Сирию 
бомбить позиции радикальных 
исламистов, чтобы способство-
вать повстанческим сирийским 
отрядам быстрее покончить с 
преступным режимом Башара 
Асада, который вот уже несколь-
ко лет (с 2011 года) фактически 
воюет против своего народа (по 
последним сообщениям, более 
ста тысяч жертв и около мил-
лиона беженцев). И не случай-
но на сессии ООН в Нью-Йорке 
Барак Обама в своей речи назвал 
сирийского диктатора тираном.

А вот Москва всячески пыта-
ется бросить спасательный круг 
Башару Асаду, которого в пику 
Обаме на этой же сессии ООН 
Владимир Путин цинично назвал 
«легитимным президентом», а 
потом с почетом принимал его 
в Москве.

Впрочем, Кремль всегда 
путался с одиозными правителя-
ми разных стран. Вспомним толь-

ко некоторых из них. Спесивый 
ливийский полковник Муаммар 
Каддафи, иракский диктатор 
Саддам Хусейн, которых за их 
преступления жестоко наказали 
их же сограждане. Свежий при-
мер – украинский коррупцио-
нер-стяжатель, любитель золо-
тых унитазов Виктор Янукович 
уже почти два года скрывается 
от возмездия со стороны украин-
ского народа в России.

Словом, в своей антидемо-
кратической политике кремлев-
ские управленцы запутались 
вконец. Они начали с бомбеж-
ки районов повстанцев против 
режима Башара Асада. А когда 
поняли, что их усилия тщетны, 
что президента-офтальмолога им 
не спасти, они перекинулись на 
совместную с американской ави-
ацией бомбардировку позиций 
исламистов-террористов. Тут они 
преследуют две цели. Во-первых, 
поправить свой рейтинг, опу-
стившийся ниже плинтуса в 
глазах Запада после украинской 
авантюры. А во-вторых, оста-
новить продвижение исламских 
боевиков на дальних подступах 

к своим южным границам. Ведь 
в самой России, согласно пере-
писи 2012 года, почти 20 миллио-
нов мусульман, каждый седьмой 
житель. И располагаются они в 
двадцати регионах. Татарстан 
– на Волге, а основной мусуль-
манский район – это Северный 
Кавказ. Рядом Дагестан и Чечня, 
с которой Россия в перестро-
ечные годы дважды воевала. 
И если сюда проникнут терро-
ристы-исламисты, то это будет 
такая гремучая смесь, что мало 
не покажется.

Но одними бомбежками 
исламистов не остановить. И 
Россию, я считаю, ожидают 
непредсказуемые испытания. Тот 
четырехтысячный отряд наемни-
ков, который Москва бросила на 
поддержку штанов Башара Асада, 
серьезного препятствия для 
многомиллионной массы терро-
ристов-игиловцев не представля-
ет. Поэтому многие московские 
политологи прогнозируют, что 
Путин втянет Россию в крупно-
масштабную войну в Сирии, так 
как ставка на Асада провалива-
ется на глазах. А своим ракет-

ным залпом Кремль разворотил 
осиное гнездо, которое будет 
жалить долго и больно. Ведь у 
мусульман есть не только поня-
тие «кровная месть», но и джи-
хад – вечная война за веру. Так 
что по поводу ракетного залпа 
нет резона впадать в эйфорию и 
бросать в воздух чепчики. Тем 
более что Россия уже начинает 
пожинать плоды своей полити-
ки. Сначала был взорван самолет 
над Синаем с сотнями туристов, 
которые возвращались из Египта. 

А затем Турция наказала Москву 
за ее двойственную политику в 
Сирии – сбила российский само-
лет-бомбардировщик СУ-24, 
который только на считанные 
секунды залетел в ее воздушное 
пространство. К тому же Россия 
оказалась в противостоянии со 
многими странами арабского 
мира.

Вячеслав ВОЛЬСКИЙ, 
член Союза белорусских 

писателей.

ФАКТ
Безработный мигрант  

из Сенегала выиграл 400 тысяч евро 
в рождественской лотерее  

«Эль Гордо» в Испании
Как сообщают местные 

СМИ, имя 35-летнего мужчины 
– Нганье, его фамилия не назы-
вается. Испанская береговая  
охрана спасла сенегальца и его 
жену восемь лет назад, когда 

судно, на котором они пытались 
добраться в Европу из Марокко, 
потерпело бедствие. С тех  
пор они жили впроголодь, под-
рабатывая в сельском хозяй-
стве.
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В первую очередь 
надо повысить 

пенсионный 
возраст для 
силовиков

Уважаемая редакция!
Хочу включиться в дискуссию 

по поводу повышения пенсионно-
го возраста. А.Лукашенко как-то 
сказал, что идти на этот шаг нуж-
но, но народ не хочет и не поддер-
жит. Хотя, если народ проголосует 
за это, то он не будет против.

А мои наблюдения свиде-
тельствуют, что народ не против. 
Только повысить пенсионный воз-
раст надо в первую очередь для 
огромной армии силовиков.

Инициировать это должен 
именно сам президент, так как эта 
категория «трудящихся» никогда 
не внесет предложение о повы-
шении своего возраста для полу-
чения пенсий.

В.А.СТЕПАНИЩЕВ,  
житель Витебска.

МНЕНИЕ
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Временно без автостопа
– Я сейчас в Праге, мне сделали 

операцию, – говорит Татьяна Гендель. 
– Осенью врачи диагностировали рак. 
Конечно, для меня это был шок. Но 
самое страшное уже позади, операция 
прошла успешно, и чувствую я себя 
хорошо. Врачи сказали, что прогнозы 
благоприятные, но посоветовали вести 
спокойный образ жизни – хотя бы пол-
года после операции. Так что с авто-
стопом ненадолго завязала. Пользуюсь 
сейчас только комфортабельными 
автобусами.

– Слава Богу, что со здоровьем 
более-менее. Наверное, скучаете без 
путешествий?

– Без поездок непривычно, но я 
знаю, что это временно. Ездить авто-
стопом начала еще в студенческие годы. 
Я училась в Брестском университете, а 
на выходные уезжала домой в Каменец. 
Деньги у студента лишними не бывают, 
поэтому всегда хотелось сэкономить на 
билетах и купить что-нибудь полезное. 
Изначально автостоп был не филосо-
фией путешествий, а просто средством 
экономии денег.

– Со временем маршрут Брест–
Каменец стал маловат? 

– Да! (Улыбается.) Подруга однаж-
ды сказала: «Если мы можем доехать 
из Бреста в Каменец, то доберемся и до 
Минска». Сделав несколько пересадок, 
мы оказались в столице. 

– А потом и в Беларуси стало тес-
но?..

– Побывав в белорусских горо-
дах, с друзьями мы решили поехать в 
«страшную и далекую» Россию. Так я 
посетила Санкт-Петербург. 

Со временем «халявные» поезд-
ки превратились в целую философию. 
Автостоп – особый вид передвижения, 
способ познать окружающий мир и 
себя самого. Я вижу настоящую жизнь 
людей, а не те картинки, которые пока-
зывают туристические гиды. Через 
общение с местным населением узна-
ешь, чем живет данный регион, какие 
у него проблемы, что волнует обычных 
людей. 

– А как поездки с учебой в уни-
верситете совмещали?

– Я поступила на факультет эко-
номики и первый курс училась на 
дневном отделении. Потом поняла, что 
эта профессия мне не интересна. Не 
хотелось расстраивать родителей, и я 
решила не бросать учебу, а перевестись 
на заочное. Свободного времени стало 
больше. 

Друзья-дальнобойщики
– Татьяна, а сколько денег берете 

в поездку?
– Строгого лимита у меня нет, 

поэтому беру столько, сколько есть на 
данный момент. Денег ведь не бывает 
много. Немало средств уходит на пере-
леты и открытие виз. Могу отправиться 
в дорогу, имея в кармане 20–30 евро, 

если это недалеко и ненадолго. Ведь 
основные траты обычного туриста – 
это ночлег и переезды, у меня же доро-
га получается бесплатной, а ночую я 
по каучсерфингу и в палатке. Поэтому 
трачусь только на входные билеты в 
музеи и еду.

Не раз замечала, что в Бресте денег 
уходит больше, ведь в жизни обычного 
горожанина есть много дополнитель-
ных растрат. За год нахожусь дома не 
более шести месяцев.

Конкретная сумма зависит от 
самой поездки, но я чело-
век с непритязательными 
потребностями, поэтому 
могу вложиться в 1–5 
долларов в день. Конечно, 
один доллар в сутки – это 
в Азии и Африке, пять – в 
Швейцарии и других неде-
шевых европейских госу-
дарствах.

– То есть находиться в 
дороге дешевле, чем дома? 

– Именно так (сме-
ется). Мои путешествия 
напоминают туристиче-
ские походы: перекусил в дороге – и 
дальше в путь. Не могу сказать, что на 
еду уходит много денег. Но всегда про-
бую национальную кухню той страны, 
в которой нахожусь. 

– Водители часто деньги за проезд 
требуют? 

– Иногда сразу говорят, что без 
денег не повезут, но в странах Европы 
и СНГ это бывает редко. Как прави-
ло, у большинства нормальная реак-
ция на человека, который едет авто-
стопом. Люди понимают, что это такой 
вид путешествия. А вот, например, в 
Африке водителю лучше лишний раз 
напомнить, что не будешь платить. 
Белый человек для них по определению 
богатый и там принято платить за про-
езд на попутном транспорте.

– Не страшно одной садиться в 
машину к незнакомым людям?

– Одна я путешествую редко. Если 
нужно, например, в Питер, то еду само-
стоятельно. В основном я путешествую 
с друзьями – вместе веселее и безопас-
нее. В одиночку я ездила только по 
России, поездка заняла 28 дней – это 
самый длительный опыт самостоя-
тельного путешествия. Еще примерно 
столько же времени провела в Непале, 
но там я автостоп использовала ред-
ко и больше перемещалась на местном 
транспорте.

Конечно, риск есть, но некоторые 
истории об изнасилованиях и убий-
ствах сильно преувеличены. Больных 
и неадекватных людей хватает не толь-
ко на дорогах. Можно выйти во двор 
собственного дома и попасть в беду. 
В целом всегда встречаются нормаль-
ные люди, которые просто подвезут до 
нужного места. 

– А есть специальные правила, 
которым вы следуете, передвигаясь 
автостопом? 

– Важный момент – внешний вид. 
Никакой косметики, резкого запаха 
духов, собранные волосы, нейтраль-
ная одежда, не выделяющая женскую 
фигуру… Одним словом, ничего вызы-
вающего. 

Аналогичное поведение в обще-
нии. Я никогда не кокетничаю и не 
заигрываю с мужчиной-водителем. 

Были случаи, когда дальнобойщи-
ки, заскучавшие по женскому внима-
нию, намекали: а как ты к «этому» 

отнесешься? Но на четкое «нет» нор-
мальный человек реагирует соответ-
ственно. 

– С дальнобойщиками часто при-
ходится ездить? 

– Да. Замечательные и веселые 
люди. Долго находясь в дороге, води-
тели просто хотят поговорить. Они 
очень гостеприимные и всегда пред-
лагают кофе, еду и нескучное общение. 
По обоюдному согласию у них можно и 
поспать, но я к этому отношусь насто-
роженно и сто раз подумаю над таким 
предложением. 

– Вы считали, сколько тысяч 
километров уже проехали?

– Не в километраже дело, но в 
целом я проехала около 70 тысяч. Это 
Непал, пять стран Африки, страны 
СНГ и некоторые европейские. Летом 
будущего года хочу плотнее заняться 
Европой. 

С прицелом  
на Скандинавию 

– Татьяна, вы планируете свои 
маршруты?

– Конечно. Я заранее составляю 
путеводитель: работаю за компьюте-
ром, собираю информацию о данной 
стране, изучаю традиции и законы. 

Что разрешено у нас, 
возможно, запрещено 
в другом государстве. 
Но за время поездок 
проблем у меня не 

было. За хлопанье в ладоши никто не 
задерживал (улыбается).

– А сколько паспортов вы уже 
поменяли? 

– Благо в белорусском паспорте 
немало страниц для штампов (смеет-
ся). Пока сменила два документа.

– И как относятся к белорусам в 
тех странах, где вы побывали?

– Часто приходится объяснять, что 
Беларусь граничит с Польшей, стра-
нами Балтии, Россией, Украиной. У 
некоторых наша страна ассоциируется 
с диктатурой и Лукашенко, особенно в 
Европе. В Швейцарии водитель, узнав 
нашу среднюю зарплату, просто оста-
новил машину и ушел в магазин. В 
итоге у нас был целый пакет доро-
гих сыров, шоколада, фруктов... Люди 
спрашивают: «А как вы там живете?» 
Но в основном нас принимают за рус-
ских. Я всегда делаю акцент, что при-
ехала именно из Беларуси.

– Знаю, что несколько месяцев вы 
провели в Африке…

– Прожила там четыре меся-
ца. Видела Кению, Уганду, Намибию, 
Замбию, Танзанию. Запомнился случай: 
к нам подошел молодой парень и ска-
зал, что впервые видит белых людей. 
Он оказался очень гостеприимным и 
пригласил переночевать в хижину, где 

живет вместе с родителями. Мы побла-
годарили за предложение, зашли в дом, 
поговорили с семьей, но спать легли в 
своей палатке. В хижине был не очень 
приятный запах.

– О чем рассказывал африканец?
– Говорил, что хочет учиться, но его 

семья бедная и не может этого позво-
лить. На жизнь они зарабатывают изго-
товлением кирпичей, но этого не  хва-
тает на оплату учебы.

В Африке бесплатное только школь-
ное образование. Грустно было слушать 
этого паренька. Там очень заметна гра-
дация благосостояния людей. Вот ты 
видишь богача, который живет в доро-
гущем доме, а через пару километров 
попадаются какие-то коробки, в кото-
рых спят люди прямо на улице.      

– Татьяна, после новогодних 
праздников опять в дорогу?   

– Да. Мест для путешествий хватает. 
Из-за болезни планы изменились, но и 
на жизнь смотреть я стала по-другому. 
Хочу посетить Марокко, летом побы-
вать в странах Скандинавии, Исландии 
и Ирландии. 

– Вы бы сейчас легко смогли гео-
графию преподавать… 

– Такие мысли меня посещают, 
когда прохожу мимо родной школы в 
Каменце. Так и хочется зайти на урок 
географии и сказать: «Давайте, я рас-
скажу вам про Африку». (Смеется.)

Роман ВАСЮКОВИЧ.

НЕСТАНДАРТ
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Татьяна ГЕНДЕЛЬ: 

«Узнав о белорусских зарплатах, 
водитель в Швейцарии купил нам  

сыра, шоколада и фруктов»
Автостопом девушка из Каменца проехала  

70 тысяч километров и посетила десятки стран. 
По образованию Татьяна Гендель экономист, но по профессии ни дня 

не работала. Признается, что скучная кабинетная работа не для нее. 
Несколько месяцев назад врачи обнаружили у Тани рак…

«Народная Воля» разыскала Татьяну в Чехии.

Марына АРЗАМАСАВА: 
«Я – не метэацэнтр, 
прагнозаў не даю»
“Народная Воля” павіншавала лепшую 

спартсменку Беларусі 2015 года.
Нагадаем, Марына Арзамасава 

ў мінулым годзе стала чэмпіёнкай 
свету ў бегу на 800 метраў, і ў выніку 
журналісты прызналі яе лепшай у 
краіне.

– Гэта для вас нечаканасць ці 
верылі ў чарговую перамогу? – 
патэлефанаваў я чэмпіёнцы свету.

– Безумоўна, нечаканасць, бо 
наогул не ведала, што існуе такі 
конкурс. Таму паведамленне стала, 
скажам так, прыемнай нечаканасцю. 
Быць лепшай спартсменкай у краіне 
– не так і дрэнна.

– Балельшчыкі ўжо засумавалі 
па высокіх выніках беларускіх 
лёгкаатлетаў, а тут такі падарунак 
ад вас…

– Мы ўжо другі год заваёўваем 
медалі на буйных міжнародных 
спаборніцтвах, таму справа 
зрушылася. Перспектывы ў нашай 
“каралевы спорту” ёсць.

– 2016 год – алімпійскі. Якія тут 
бачыце для сябе перспектывы?

– Я не метэацэнтр, каб рабіць 
прагнозы, таму ніякіх абяцанняў 
наогул даваць не буду. І, калі шчыра, 
мне вельмі не падабаецца, калі ў мяне 
пытаюцца пра задачы на Алімпіяду. 
Якая можа быць галоўная задача ў 
спартсмена? Яна адна – выступіць 
як мага лепш. Калі атрымаецца, то 
заваяваць медаль. Пажадана – самай 
высокай пробы. Але ж прагнозы ў 
спорце – гэта тое самае, што цягнуць 
латарэю.

– Гэты год будзе для вас 
складаны?

– Я спадзяюся, што ён будзе 
добрым для мяне, як і 2015-ы. А 
тое, што пройдуць Алімпійскія 
гульні, дык гэта ж проста цудоўна! 
Алімпіяда па сваёй сутнасці нічым не 
адрозніваецца ад чэмпіянатаў свету 
– усе тыя самыя дзеючыя асобы. Я, 
дарэчы, буду ўжо другі раз выступаць 
на Гульнях. Проста вакол іх больш 
мітусні, ажыятажу, увагі… Хоць 
спаборніцтвы тыя ж. Таму трэба 
проста сканцэнтравацца на гэтым, 
больш працаваць і менш рабіць 
прагнозаў ды нейкіх гучных заяў.

– У мінулым годзе, акрамя таго, 
што сталі чэмпіёнкай свету, яшчэ 
нешта значнае адбылося ў вашым 
жыцці?

– Дачцэ 29 снежня 6 гадоў 
споўнілася. Чым не падзея? Ужо 
дарослы чалавек, бацькоў радуе.

– На сям’ю часу за трэніроўкамі 
і спаборніцтвамі хапае?

– Як атрымліваецца.
– Новы год дзе адзначалі?
– Як і многія – у вузкім сямейным 

коле.
– Што хацелі б пажадаць сваім 

балельшчыкам у 2016 годзе?
– Хачу павіншаваць і 

балельшчыкаў, і чытачоў “Народнай 
Волі” са святамі і пажадаць ім у 
новым годзе здароўя, радасці і 
цярпення!

Алесь СІВЫ.

ЭКСКЛЮЗІЎ

ВЕДАЙ НАШЫХ!

Вадзім СТРАЛЬЦОЎ: 
«Спісваць мяне яшчэ рана…»

З амерыканскага Х’юстана, 
дзе напрыканцы мінулага года 
прайшоў чэмпіянат свету па 
цяжкай атлетыцы, беларус Вадзім 
Стральцоў вярнуўся сапраўдным 
трыумфатарам.

Спартсмен стаў лепшым у 
дваяборстве сярод атлетаў, якія 
выступалі ў вагавай катэгорыі да 
94 кілаграмаў.

У інтэрв’ю “Народнай Волі” 
спартсмен распавёў гісторыю, 
па якой можна было б зняць 
неблагі мастацкі фільм. Сюжэт 
– лёс звычайнага вясковага хлоп-
ца, яго ўзлёты і падзенні, без-
упынная праца, расчараванні,  
перажыванні – і ашаламляльны 
поспех.

Але пра ўсё па парадку…
– Нарадзіўся я ў вёсцы 

Гаўрылінка, што ў Касцюковіцкім 

раёне Магілёўскай вобласці, 
– распачынае аповед чэмпіён 
свету. – У дзяцінстве летам, 
як і належыць, разам з іншымі 
хлопцамі ганяў у футбол, зімой 
катаўся на лыжах. Варыянтаў 
актыўнага адпачынку, калі не 
лічыць працы на агародзе, у 
вёсцы няшмат. І, шчыра кажучы, 
у свае 12–13 гадоў я і ведаць не 
ведаў, што ёсць такая цяжкая 
атлетыка. Не разумеў, як гэтым 
відам спорту займаюцца і з чым 
яго ядуць.

– Хто падштурхнуў вас да 
заняткаў цяжкай атлетыкай?

– Справа была яшчэ ў школе. 
Наш дырэктар Рыгор Міхайлавіч 
Горкі, які, дарэчы, выкладаў у 
нас фізічную культуру, аднойчы 
павёз мяне ў Касцюковічы ў 
СШ №3, у спартыўнай зале якой 

працавалі трэнеры Анатоль 
Лабачоў і Аляксандр Ганчароў. 
Чаму выбраў менавіта мяне? 
Складана сказаць, але я выступаў 
падчас школьных спаборніцтваў 
па лёгкай атлетыцы, бегаў 
дыстанцыю 1000 метраў. Можа 
быць, таму настаўнік і звярнуў на 
мяне ўвагу.

А ў Касцюковічах Ганчароў 
з Лабачовым праверылі мае 
фізічныя здольнасці і запрасілі 
паехаць разам з імі ў Магілёў 
трэніравацца.

– Пагадзіліся адразу?
– Думаў не вельмі доўга, хаця, 

паўтаруся, нічога пра цяжкую 
атлетыку толкам тады не ведаў. 
Я заканчваў сёмы клас і нават 
у думках не было, што звяжу 
жыццё з прафесійным спортам.

Але заняткі ў зале і праца 
са штангай мне спадабаліся, 
захапіўся. Пачынаў падымаць 
штангу вагой 35–40 кілаграмаў, 
паралельна навучаўся тэхніцы 
работы са снарадам. Разуменне 
таго, што магу чагосьці дабіцца, 
прыйшло пасля таго, як на 
чэмпіянаце Еўропы сярод 
кадэтаў я заняў другое месца, 
перад гэтым выканаўшы 
нарматыў майстра спорту.

– Пачатак вашай кар’еры 
быў шматабяцальны…

– Да перамогі ў ЗША самым 
значным сваім дасягненнем 

я лічыў першае месца на 
чэмпіянаце свету сярод юніёраў, 
які прайшоў у Кітаі ў 2005 годзе. 
Праз два гады стаў бронзавым 
прызёрам чэмпіянату свету. А 
потым была першая сур’ёзная 
траўма. Траўміраваным я 
паляцеў у алімпійскі Пекін, але 
выйсці на памост не здолеў – 
застаўся ў Кітаі ў якасці гледача, 
бо паводле тагачасных правілаў 
у выпадку маёй адсутнасці ў 
камандзе на беларускі бок маглі 
быць накладзены штрафныя 
санкцыі.

– А чаму ў вас не склалася з 
Алімпіядай-2012 у Лондане?

– Гісторыя там была такая. 
Перад стартам я сур’ёзна 
траўміраваў пах, а значыцца – 
зноў алімпійскі “пралёт”. Далей 
– болей. Тагачасны трэнер 
зборнай Аляксандр Васільевіч 
Ганчароў параіў задумацца пра 
тое, каб завяршыць прафесійную 
спартыўную кар’еру: маўляў, 
ты выціснуты як лімон і гэтак 
далей... І ў 2013 годзе я пазбавіўся 
месца ў нацыянальнай зборнай 
Беларусі. Трэнер не ўключаў мяне 
ні ў якія падрыхтоўчыя спісы, я 
не мог нават прайсці адпаведную 
атэстацыю.

– Шукалі сабе “цывільную” 
прафесію?

– Нават пра тое і не 
задумваўся. Хаця, прызнаюся, 

было цяжка. Жыў без грошай, са 
стаўкі ў Мінспорту я быў таксама 
зняты. А за што мне плаціць, калі 
я не з’яўляюся членам зборнай? 
Тым не менш штангу я не кінуў, 
трэніраваўся самастойна дома ў 
Магілёве. Верыў, што вярнуся.

– А жылі тады за што?
– Гэта быў самы складаны 

перыяд. Па-першае, дапамагалі 
бацькі. Па-другое, я вельмі 
ўдзячны трэнеру Віктару 
Шаршукову – гэты чалавек у 
літаральным сэнсе ахвяраваў 
часткай сваіх даходаў, каб я 
мог аплачваць “камуналку” ці 
папаўняць баланс мабільнага 
тэлефона. Ён у мяне верыў 
заўсёды, гэта надавала 
дадатковыя сілы. Разумееце, 
я такі чалавек, што мяне 
прымушаць не трэба – сам бачу 
мэту і стараюся дасягнуць яе. 
Таму, яшчэ раз скажу, верыў, што 
вярнуся ў склад нацыянальнай 
зборнай. Проста трэба было 
працаваць і не складаць рукі.

– У зборную вы ў рэшце 
рэшт вярнуліся. А ці праўда, 
што ў выпадку пралёту міма 
х’юстанскага п’едэстала ў вас 
былі думкі сысці з вялікага 
спорту?

– Так кардынальна я 
пытанне не ставіў бы. Перад 
ад’ездам у Х’юстан я выступіў 
на чэмпіянаце Беларусі, дзе 

ўсталяваў два рэкорды. Адзін з 
іх – якраз у дваяборстве. Таму 
перад ад’ездам у ЗША лічыў, 
што шанцы добра выступіць на 
чэмпіянаце свету ў мяне ёсць.
Медаль, натуральна, загадзя на 
шыю сабе не вешаў, але на добры 
вынік у душы спадзяваўся.

– Прызавыя атрымалі?
– Пакуль – цішыня, але пасля 

ўдалага выступлення ў ЗША 
тэлеграмай мяне павіншаваў 
Аляксандр Лукашэнка. Пра 
нейкія бонусы асабліва не думаю. 
Хутчэй – пра бліжэйшыя старты.

– Я так разумею, што для 
вас самым галоўным стартам 
у спартыўнай кар’еры могуць 
стаць бліжэйшыя Алімпійскія 
гульні, да якіх засталося крыху 
больш за паўгода.

– Правільна разумееце. Але 
ж туды яшчэ трэба прайсці 
адбор. У нашым відзе спорту 
алімпійскія ліцэнзіі не імянныя, 
за права выступіць у Бразіліі 
яшчэ трэба будзе пазмагац-
ца. Перад Алімпіядай пройдзе 
адбор унутры Беларусі, прыйд-
зецца даказваць свае здольнасці. 
Я гатовы да гэтай барацьбы. 
Узмоцнена рыхтавацца пачну 
ўжо з пачатку года. Таму спісваць 
мяне яшчэ рана.

Гутарыў  
Віталь ГАРБУЗАЎ.

«А марозік цалуе ў шчаку…»
КРЫЖАВАНКА

Па гарызанталі: 2.“… вельмі 
рана//прачнуўся Дзед Мароз” – 
з верша А.Салаўя “Сняжынкі”. 
5.Задушлівы туман, змешаны з дымам, 
выхлапнымі газамі. 7. … Мальдзіс – 
імя выдатнага беларускага вучонага, 
пісьменніка, літаратуразнаўца, які 
нарадзіўся ў год Малпы; у такі ж год 
нарадзіліся Мікола Аўрамчык, Зянон 
Пазьняк, Юлій Цэзар, Антон Чэхаў, 
Леанарда да Вінчы, Георгій Жукаў. 
Паводле ўсходнеазіяцкага календара 
надыходзячы 2016 год – год Вогненнай 
Малпы. 9.“Многа снегу –//Многа 
хлеба!” – разважаюць …” – з верша 
Ул.Мазго “Многа снегу…”. 10.Шэрсць 
авечкі. 11.“Елку везлі нам на …//Белы 
зайка і жаўна.//Як прывезлі елку ў 
хату –//Стала ёлачкай яна” – з верша 
С.Сокалава-Воюша “Ёлка”. 12.Чарльз 
… – англійскі натураліст і падарожнік 
XIX стагоддзя, аўтар тэорыі аб 
эвалюцыйным паходжанні відаў. 
13.Чырвоны агонь у печы і … гараць 
з трэскам – да маразоў (прыкм.). 14.“І 
лятуць мае лёгкія …,//Унашуся я ў 
сінюю даль” – з верша М.Багдановіча 
“Зімовая дарога”. 15.“Гуляй, …, твая 
часіна!//Ды скора будзе палавіна,//А 
там цяплом табе павее” – з паэмы 
Я.Коласа “Новая зямля” (“Каляды”). 

18.“… нам выслаў дарогі палотнамі,//А 
марозік цалуе ў шчаку” – з верша 
Л.Геніюш “Не глядзі на мяне сумным 

позіркам”. 20.Ударны сігнальны 
падвясны інструмент. 21.Той, каго 
клікалі ў хату куццю есці. 22.Перыяд 

пасля Каляд, калі праваслаўная 
царква дазваляе есці мяса. 25.Калі 
Раство цёплае – … халодная (прыкм.). 
26.“Мне воўк і мядзведзь у паслугах,//
Мне служаць вавёрка і …” – з верша 
Я.Купалы “Мароз”. 27.“У Афрыцы ёсць 
малпы – гамадрылы.//Даволі шчодра 
іх … адарыла” – з байкі Ул.Корбана 
“Горкае пахмелле”. 28.Кароткі 
звонкі гук. 29.Шчыпковы музычны 
інструмент. 30.“На дрэве, на суках, між 
зелені густой,//... малпаў раз сядзела//І 
крадкам на лаўца глядзела” – з байкі 
К.Крапівы “Малпа”.

Па вертыкалі: 1.Схільнасць да 
агульнай згоды па спрэчных пытаннях; 
гэтая станоўчая рыса характару 
належыць народжаным у год Малпы. 
3.Здольнасць заўважаць у з’явах іх 
камічныя, смешныя ўласцівасці. 
Гэта пачуццё – адна з яскравых 
рыс характару большасці Малпаў. 
4.Мужчынскае імя. 5.Нечаканасць, 
нечаканы падарунак. Рабіць … 
вельмі любяць Малпы. 6.Калі б … 
раслі на дрэвах, большасць жаніліся 
б на малпах (афрыканская прык.). 
8.Добраахвотнае абавязацельства 
зрабіць што-небудзь. 9.“Чалавек і на 
самай справе падобны на малпу: чым 
вышэй залезе, тым прыкметней голы 

…” Ф.Бэкан. 16.Змяненне звычайнага 
парадку слоў ці словазлучэнняў 
як стылістычны прыём. 17.“Дзед 
Мароз, вазьмі мяшок,//Развяжы 
вяровачкі//І дастань для нас хутчэй//
Модныя …” – навагодняя прыпеўка. 
19.Запалохванне (разм.). 21.“… 
курыць папяросу//І дымок пускае з 
носу.//Запішчалі камары://”Хопіць, …, 
не куры!” – з верша А.Старынчыка “… 
курыць папяросу”. 22.Пэўны памер. 
23.Заключнае дзеянне (перан.). 24.Калі 
… тыгры б’юцца, малпе лепш сядзець 
на дрэве (кітайская прык.).

Склаў Лявон ЦЕЛЕШ.
г.Дзяржынск.

Адказы  
на крыжаванку

Па гарызанталі: 2.Сягоння. 
5.Смог. 7.Адам. 9.Землякі. 10.Руно. 
11.Свята. 12.Дарвін. 13.Дровы. 14.Сані. 
15.Зіма. 18.Снег. 20.Звон. 21.Мароз. 
22.Мясаед. 25.Вясна. 26.Лось. 
27.Прырода. 28.Ляск. 29.Арфа. 
30.Чародка.

Па вертыкалі: 1.Кансэнсус. 
3.Гумар. 4.Нікан. 5.Сюрпрыз. 6.Грошы. 
8.Абяцанне. 9.Зад. 16.Інверсія. 
17.Абновачкі. 19.Грозьба. 21.Малпа. 
22.Мерка. 23.Акорд. 24.Два.

НОВЫЕ ИМЕНА

У «Даши №2» 
свой характер…

На прошедшем этапе юниорского Кубка IBU в Италии 
воспитанница Новополоцкой школы биатлона завоевала 

серебро в спринтерской гонке. До этого 19-летняя 
биатлонистка уверенно победила в австрийском 

Обертиллиахе. Дарья Блашко не допустила ни одного 
промаха на двух огневых рубежах.

Сейчас спортсменка готовится к третьему этапу юниорского 
Кубка IBU, который пройдет в январе в Швейцарии. Несмотря 
на плотный график тренировок, Дарья Блашко нашла время 

и ответила на вопросы «Народной Воли».
– Уходящий год запомнился успеш-

ными выступлениями, – говорит вос-
питанница Новополоцкой школы биат-
лона. – Впервые выиграла чемпионат 
мира среди юниоров. После этого так-
же показывала достойные результаты.

– Чем запомнился спринт в ита-
льянском Мартелле?

– В Италии была непростая трасса: 
многочисленные спуски, крутые пово-
роты и тяжелые подъемы. 

– Какой у тебя сейчас график?
– Насыщенный. Две тренировки в 

день плюс зарядка. Кроме этого, подго-
товка к гонкам. Хотелось бы, конечно, 
еще и снега, но такая зима не только в 
Беларуси.

– Как себя перед стартом настра-
иваешься?

– Говорю, что нужно добиться 
высокого результата. После гонки впе-
чатлениями и эмоциями делюсь с роди-
телями и друзьями. Можно сказать, 
выигрываю, чтобы порадовать родных.

– Дарья, в этом году тебя хоте-
ли видеть в составе национальной 
команды на этапах взрослого Кубка 
мира… 

– Такие разговоры были, но, что-

бы иметь представление о Кубке мира, 
нужно в этом сезоне или следующем 
пройти несколько этапов. Совместно 
с тренером мы решили повременить с 
участием во взрослых стартах.

– Тебя часто сравнивают со зна-
менитой Дарьей Домрачевой и даже 
называют «Даша №2» …

– Спокойно к этому отношусь. 
Людям свойственно говорить, сравни-
вать. Я не поддерживаю и не раздра-
жаюсь – придерживаюсь нейтралитета. 
Но не стоит забывать, что я совсем 
другой человек. 

– До Нового года остаются счи-
танные дни, где планируешь его 
встречать? 

– Это семейный праздник, поэтому 
буду в Новополоцке вместе с родителя-
ми и братом. Они всегда меня поддер-
живают, радуются моим победам.

– Дарья, а Деда Мороза о чем 
попросишь?

– (Смеется.) Об исполнении самых 
заветных желаний, но сейчас об этом 
не скажу. Многие спортсмены предпо-
читают не говорить, о чем мечтают. 

Роман ИГОРЕВ.

Зорка 
Купалаўскага

Чаму народная артыстка Марыя Захарэвіч адмаўляецца 
прадаваць дом на ўскрайку Мядзеля?

Што актрыса запісвае ва ўласным дзённіку?
Хто ў ХVІІ стагоддзі стаў пачынальнікам іх роду?

На гэтыя і іншыя пытанні зорка Беларускага нацыянальнага 
тэатра імя Янкі Купалы  адказала “Народнай Волі”.

АСОБА

– Марыя Георгіеўна, калі я 
ўпершыню патэлефанаваў вам з 
просьбай пра інтэрв’ю, вы былі 
на Мядзельшчыне. Народная 
артыстка Беларусі мае там зага-
радны дом?

– Якое там! Звычайную хату. 
Падчас вайны ў нас згарэла 
паўвёскі. Мы туляліся па хатах: 
жылі то ў свайго дзядулі, то ў 
знаёмых. А потым бацька ўзяўся 
будаваць сваё жыллё. Зразумела, 
часам арганізоўвалі талаку. Але 
ўсё ж такі хата амаль уся зро-
блена рукамі бацькі: кожны цвік, 
кожнае абчэсанае бервянцо, 
бэлькі, якія я нічым не закрываю 
і не ўпрыгожваю – усё, як было. 
Часам мне задаюць пытанне: калі 
будзеце прадаваць хату? У мяне 
нават думкі такой няма. Ні-ко-лі!

– Але ж у халодны час цяж-
кавата жыць у далёкай вёсцы?

– Зараз нашы Навасёлкі ўжо 
не вёска. Раней у двух ці трох 
кіламетрах ад яе знаходзіўся 
Мядзель, куды я хадзіла ў шко-
лу. Цяпер вёска ўвайшла ў склад 
горада. Але я заўсёды пытаюся: 
“Гэта аўтобус у Навасёлкі?”

Так, у такі час, калі халод-
на, жыць у хаце складана. Трэба 
самой нацяпліць, падрыхта-
ваць дровы. Мяне гэта не пало-
хае. Ды і кажуць: бацькоўская 
хата грэе і без цяпла. Хоць мы 
і прызвычаіліся да больш кам-
фортных умоў… Цяпер я ў 
Навасёлкі толькі прыязджаю. 
У савецкія часы была адварот-
ная сітуацыя. Тады народныя 
артысты кожны год атрымлівалі 
бясплатныя пуцёўкі ў любы 
санаторый. Але за ўвесь час я 
з’ездзіла ўсяго разы два, калі ўжо 
зусім змаглася. У астатнія гады 
даглядала маму. А вось бацька ў 
сваёй хаце доўга не пражыў… 

Дарэчы, тады мне вельмі 
дапамог Уладзімір Караткевіч. 
Пасля смерці бацькі ён 
прыязджаў да мяне ў вёску. 
Пазней пісаў мне лісты ў 
бальніцу, калі я трапіла ў ава-
рыю. З Уладзімірам Сямёнавічам 
звязаны яшчэ адзін успамін. У 
1966 годзе ён прыйшоў да нас у 
госці. Прынёс сыну каляровыя 
алоўкі і намаляваў яму вершніка.

– Вось хто быў адным з 
настаўнікаў Андрэя Захарэвіча, 
акцёра Тэатра імя Горкага! А вы 
сочыце за творчасцю сына?

– Стараюся глядзець усе 
спектаклі ў Рускім, у якіх 
ён заняты. Ролі Андрэя я не 
абмяркоўваю: мне ўсё падабаец-
ца (смяецца). А вось мае ролі ён 

разбірае. У асноўным яму пада-
баецца, але нешта можа падка-
заць. Зрэшты, Андрэй мае права: 
ён такі скрупулёзны, дасціпны, 
капае ўглыбіню. Яго дачка, мая 
ўнучка, нядаўна нарадзіла сына – 
майго праўнука.

– Вы дапамагалі свайму 
сыну як акцёру?

– Не, абсалютна. Ды і калі 
было? Уяві: калі ў Андрэя быў 
выпускны, я з’ехала з тэатрам на 
гастролі ў Адэсу. І ў Тэатральна-
мастацкі інстытут ён паступаў 
без мяне, быў з маёй маці (сваёй 
бабуляй). Усё з-за работы. А ты 
кажаш “тэатр”… 

Пасля вайны, калі я хадзіла 
ў сёмы клас, вяла дзённік. У 
нашай сям’і меўся школьны 
сшытак. У ім рабіў запісы мой 
бацька, а праз некалькі старо-
нак – я сама. Той дзённік – адна 
з самых дарагіх для мяне рэчаў. 
Па ім можна прасачыць, якую 
цяжкую работу рабілі людзі 
пасля вайны. Кожны дзень або 
праз дзень я занатоўвала: “зжа-
ла столькі сотак”, “рвала лён”, 
“падмятала ля малатарні”, “вазілі 
снапы”. А на адной са старонак 
напісана: “Заўтра ў школу”. Так я 
выхоўвалася: ніводнай вольнай 
гадзіны! Відаць, таму такая дур-
ная і вырасла (смяецца). Праца, 
праца, праца. Я ж дома не быва-
ла. Усё бягом! У мяне заканчвала-
ся рэпетыцыя, я бягом на радыё 
да мікрафона. Ці на тэлебачанне. 
Заканчваюцца запіс ці здымкі, а я 
хвалююся, бо спазняюся на спек-
такль. А трэба ж яшчэ ў магазін 
забегчы… Так нельга! Нікому 
гэта не трэба… 

– А цяпер вы ведзяце 
дзённікі?

– Вяду. Хоць нікому раней 
пра тое не казала. Друкаваць іх 
не гатова. Гэта занадта асабістае, 
для памяці. Запісы звяза-
ны з мамай, з маімі прыездамі 
ў вёску, з яркімі сустрэчамі, з 
падарожжамі. Магу запісаць 
нейкія словы, якія мяне ўразілі. 
Хоць, вядома, запісваю не ўсё. 
Гэта ж не літаратурны твор.

– У адным з інтэрв’ю вы 
казалі: “Калі чалавек ста-
рэе, ён вельмі часта робіцца 
незаўважным для наваколь-
ных”.

– Гэта словы не мае, а маёй 
гераіні Нэці са спектакля “Я не 
пакіну цябе”, што дзесяць гадоў 
ішоў у Купалаўскім тэатры. Але 
мы з Наталляй Гайдай выпускалі 
той спектакль з цяжкасцямі. 
Сцэнаграфія і касцюмы былі з 

розных пастановак (як кажуць 
акцёры – “на падборы”). Мы 
ўвесь спектакль прарэпеціравалі 
ў маленькай грымёрцы (хоць 
пазней зразумелі, што рэпетыцыі 
былі нам нават на карысць). 
Пасля прагляду спектакля 
мастацкай радай стаяла цішыня. 
А потым усе адзін за адным 
выказаліся: спектакль павінен 
ісці на вялікай сцэне. Большага 
падарунка нам не трэба было!

– Я бачыў гэтую пастаноўку. 
Поспех сярод гледачоў быў аша-
ламляльны!

– Так, на кожнай прэм’еры 
былі кветкі, падарункі. Нешта 
закранула душу гледачоў у гэтым 
спектаклі: ён расказваў пра 
жанчын сталага ўзросту, якія 
ў цяжкія хвіліны свайго жыц-
ця дапамагаюць адна адной, 
і адзінота ўжо не так палохае. 
Нездарма арыгінальная п’еса 
называлася так: “Інструкцыя 
па выжыванні для оld-лэдзі”. 
Дагэтуль людзі ходзяць і пыта-
юцца: ці не будзеце вы яшчэ яе 
іграць?

– У спектаклі “Я не пакіну 
цябе” вы выступалі не толькі як 
актрыса, але і як рэжысёр.

– Я сябе так не называ-
ла. Але было вялікае жаданне, і 
я паставіла яшчэ тры спектаклі 
як майстар-класы ў Маладзечне 
(там знаходзіцца Мінскі аблас-
ны драматычны тэатр). Зараз я 
ўспамінаю паездкі ў Маладзечна 
як нейкі нерэальны сон. Здавалася 
б, нашто мне было столькі год 
прачынацца ў сем гадзін раніцы, 
ехаць на электрычцы ў любое 
надвор’е? Але ездзіла, хадзіла – 
настолькі мне хацелася нешта 
зрабіць, таму не звяртала ўвагі 
на побытавыя дробязі. Вярталася 
дадому ў 8 гадзін вечара. А 
іншы раз не вярталася. Начавала 
ў гасцініцы, часам у кагосьці з 
акцёраў, іншы раз у грымёрцы. І 
мяне гэта не хвалявала! Цяпер, 
думаю, ці праўда гэта? (Смяецца.)

– Давайце вернемся да 
выказвання вашай гераіні – пра 
“незаўважнасць для наваколь-
ных”.

– У асноўным я з ёй згод-
на. Ніхто не хоча доўга 
затрымлівацца, асабліва вакол 
старых, нямоглых. А вось для 
мяне было падарункам, калі 
я прыязджала ў вёску і ішла ў 
нейкую хату, дзе жыла старая 
жанчына. Нават зараз люблю 
прыйсці да суседкі і пагаварыць 
пра даўнейшае.

Раней я не цікавілася маімі 

продкамі. Не да таго! Хутчэй у 
горад ляцець. Ролі, ролі, ролі! 
Пасля з’явіліся нейкія мазгі, 
хоць і мала (смяецца). Дык хоць 
распытала ў старэйшых, якімі 
былі мае дзядуля і бабуля. Як 
праходзіла вяселле бацькоў? 
Дзякуючы майму суседу, архе-
олагу Міхасю Чарняўскаму (ён 
таксама паходзіў з Мядзельскага 
раёна), я ведаю сваіх продкаў з 
ХVII стагоддзя. Тады жыў нейкі 
Захарый, нашчадкі якога сталі 
Захарэвічамі.  

– Ваш голас, які 
дзесяцігоддзямі гучаў па 
радыё, даўно стаў легендарным. 
Дазволю сабе просты пры-
клад. Калі здымаў тэкст нашай 
гутаркі з дыктафона, сваякі 
адразу вас пазналі.

–  На радыё мне ўтульна, 
хораша, бо там я магу рас-
крыць сваю душу. Нават цяпер, у 
далёкіх вёсачках, мяне пазнаюць 
па голасе праз дзясяткі гадоў. Для 
мяне гэта самы вялікі падарунак. 
Не заўсёды ў тэатры атрымаеш 
ролю, якая цябе хвалюе. Хоць 
мне нельга наракаць: аб многіх 
ролях, якія я іграла, можна было 
толькі марыць. А радыё давала 
магчымасць яшчэ шырэй рас-
крыць свой творчы патэнцыял.

Дарэчы, радыё падаравала 
мне “брата” (смяецца). Колькі 
гадоў таму я прачытала па кана-
ле “Культура” Беларускага радыё 
кнігу Янкі Сіпакова “Зялёны 
лісток на планеце Зямля”. 
Неўзабаве ён мне пазваніў і кажа: 
“Марыя, я табе вельмі ўдзячны за 
тое, як ты праспявала маю кнігу. 
Яна мне вельмі дарагая. Можна, 
я буду называць цябе сястрой?” 
“Які падарунак, Янка! – адказала 
я. – А можна я буду называць 
цябе братам?” Мы з Сіпаковым, 
калі стэлефаноўваліся, называлі 
адзін аднаго “сястра” і “брат”. Як 
шкада, што яго ўжо няма.

– Чым зараз занята народ-
ная артыстка Марыя Захарэвіч?

– Іграю ў Купалаўскім тэа-
тры. Зараз у мяне тры ролі: у 
спектаклях “Паўлінка”, “Не 
мой” і “Лістапад. Андэрсен”. 
Шмат запрашаюць бібліятэкі, 
іншыя ўстановы культуры. Для 
мяне такія выступленні над-
звычай важныя. Як, напрыклад, 
мае паездкі ў складзе навуко-
ва-творчай экспедыцыі “Дарога 
да святыняў” з Благадатным 
Агнём ад Гроба Гасподня. За 22 
гады – сотні сустрэч з людзьмі. 
Магчымасць пачуць людзей, і каб 
яны пачулі тваё слова. Каб мы 

разам маліліся за нашу Беларусь.
Зараз з настальгіяй узгадваю 

вечары ў Доме літаратара, на якіх 
прысутнічалі ўсе пісьменнікі. 
Цяпер вядучыя выходзяць на сцэ-
ну са шпаргалкай і могуць пад-
глядваць. Тады гэта не было пры-
нята. І мы ўсё вучылі на памяць. 
Напрыклад, трэба было на адзін 
вечар вывучыць “Ліст з палону” 
Аркадзя Куляшова. Або фраг-
мент прозы Васіля Быкава (на 
яго юбілейным вечары я чытала 
фінал “Жураўлінага крыку”). Але 
адзін з самых яскравых успамінаў 
звязаны з выступленнем на 
Мамаевым кургане. На сустрэ-
чы ветэранаў Сталінградскай 
бітвы мяне запрасілі прычытаць 
“Пісьмо маці”. Пасля выступлен-
ня мяне расшукаў легендарны 
Юрый Левітан, пацалаваў руку і 
сказаў самыя высокія словы. Як 
гэта можна забыць? 

А ў вольны час чытаю. 
Прычым даўно не купляю кнігі: 
столькі ўсяго надарылі (смяец-
ца). Сёння вось чытала “Венеру, 
або Як я быў прыгоннікам” 
Алеся Адамовіча (гэту кнігу мне 
падарыла дачка Адамовіча). Ды 
і з класікі не ўсё перачытана. 
Дарэчы, на кожным выступленні 
я кажу гледачам: спадзяюся, што 
пасля нашай сустрэчы вы адкрые-
це кнігі па беларускай літаратуры. 
Гэта вялікі скарб! Наогул, мне зда-
ецца, няма лепшай літаратуры ў 
свеце за нашу беларускую.

Фінал нашай размовы 
нагадвае сюжэт з нейка-
га кіно. Я запытваю ў Марыі 
Георгіеўны пра планы, звяза-
ныя з Купалаўскім. І раптам у 
калідоры (мы гутарым на адной 
з утульных купалаўскіх канап) 
з’яўляецца Мікалай Пінігін, 
мастацкі кіраўнік тэатра.

 – Мікалай Мікалаевіч, – тут 
жа звяртаецца да яго Марыя 
Захарэвіч. – Гутару з “Народнай 
Воляй”. Я сказала, што мая 
мара – падрыхтаваць годную 
кампазіцыю паводле твораў 
беларускіх паэтаў, якая ішла б на 
новай сцэне Купалаўскага.

– Я ўжо гаварыў з 
Аляксандрам Падабедам (заслу-
жаны артыст Беларусі, зорка 
Купалаўскага): збіраем групу 
людзей, – адказвае Пінігін.

Значыцца, калі ўсё атрымаец-
ца, чытачы “Народнай Волі” і ўсе 
аматары тэатра змогуць убачыць 
Марыю Захарэвіч на сцэне падчас 
новай прэм’еры Купалаўскага.

Дзяніс МАРЦІНОВІЧ.

Аплату 
бальнічных 
зменшаць 
напалову  
для п’яніц  

і наркаманаў
Такі пункт змяшчаецца ў 

пераліку мерапрыемстваў на  
2016 год па рэалізацыі палажэн-
няў дырэктывы №4 “Аб мерах па 
ўмацаванні грамадскай бяспекі і 
дысцыпліны”, які зацверджаны 
пастановай Саўміна №1065. 

Як адзначаецца ў 
дакуменце, у выпадку, калі 
работнік атрымаў траўму на 
вытворчасці, знаходзячыся ў 
стане алкагольнага ап’янення або 
пад уздзеяннем наркатычных, 
псіхатропных, таксічных і іншых 
адурманьваючых рэчываў, памер 
дапамогі для яго будзе зніжацца 
на 50%.

АФІЦЫЙНА

СУД

«Гучная справа»  
ціха скончылася

ДАСЛОЎНА

Наталля 
КАчАНАВА,  

намеснік 
 прэм’ер-міністра 

Беларусі:

– На дадзеным 
этапе ўводзіць 

плату  
за наведванне 
паліклінік не 

трэба. 
Неабходна 

ўдасканальваць 
работу 

паліклінік, 
укараняць 
сучасныя 
метады 

арганізацыі  
іх дзейнасці.

Завершаны судовы працэс у 
дачыненні да былога начальніка 
Брэсцкай памежнай групы Андрэя 
Кукары.

Суд Ленінскага раёна Брэста 
вынес наступнае рашэнне: 
крымінальную справу, узбуджа-
ную па частцы 1 артыкула 455 
Крымінальнага кодэкса Рэспублікі 
Беларусь, спыніць у сувязі з ужы-
ваннем да абвінавачанага закона 
аб амністыі.

Артыкул 455 у яго пер-
шай частцы трактуецца як 
«злоўжыванне начальнікам або 
службовай асобай уладай або 
службовымі паўнамоцтвамі, 
перавышэнне ўлады або службо-
вых паўнамоцтваў, наўмысная 
бяздзейнасць улады, учыненыя з 
карыслівай ці іншай асабістай 
зацікаўленасці, якія пацягнулі 
прычыненне шкоды ў буйным 
памеры або істотнай шкоды 
правам і законным інтарэсам 

грамадзян або дзяржаўным ці 
грамадскім інтарэсам». Санкцыі 
па дадзенай частцы артыкула 455 
прадугледжваюць пакаранне аж 
да пазбаўлення волі на тэрмін да 
шасці гадоў. Таму відавочна, што 
справу, якая гучна пачыналася, 
не так проста было ціха закрыць. 
Падставай для прымянення 
амністыі стаў… удзел Андрэя 
Кукары ў ліквідацыі наступстваў 
аварыі на Чарнобыльскай АЭС. 

Андрэй Кукара нарадзіўся 
ў 1969 годзе. У органах пагран-
службы РБ служыў з 1998 года. 
Скончыў памежную акадэмію 
ФСБ Расіі. Праходзіў службу на 
розных пасадах у штабе і ў кадра-
вых падраздзяленнях. Да пераво-
ду ў Брэст у сакавіку 2012 года 
ўзначальваў Упраўленне кадраў 
Дзяржаўнага памежнага камітэта 
Беларусі. У красавіку 2015 года 
быў звольнены ў запас.

Почему  
у лучшего бельгийского 
пива белорусский вкус?

ЗНАЙ НАШИХ!

Знатоки утверждают, что 
самое вкусное пиво варят в 
Бельгии, а если учесть, что к 
празднику Рождества Христова 
их пивовары традиционно гото-
вят десятки сортов напитка кре-
постью не менее 8 градусов, то и 
получается, что он в этой стране 
– самый что ни на есть рожде-
ственский. 

Лучшим пивом в Бельгии, и 
не только в дни зимних празд-
ников, признается траппистское 
пиво, или по-другому – пиво, сва-
ренное в пивоварнях монастырей 
католического ордена траппистов.

Причем далеко не все мона-
стыри варят такое пиво. Согласно 
Википедии, только десяти пиво-
варням при монастырях разре-
шено использовать специальный 
логотип, который обозначает 
соответствие стандартам, описан-
ным Международной траппист-
ской организацией. К слову, семь 
из этих пивоварен находятся в 
Бельгии.

В аббатстве Святого Сикста, 
например, пиво начали варить 
еще в 1838 году, и его производ-
ство не прекращалось даже во 
время мировых войн, хотя, конеч-
но же, в эти периоды пива изго-
тавливали совсем немного. 

Именно здесь сварено луч-
шее в мире траппистское пиво 
Westvleteren ХІІ. И вот какую 
историю об этой марке пенного 
напитка порталу БЕЛРЫНОК рас-
сказал почетный консул Бельгии 
в Беларуси Филип Ванденбруле.

– Начну немножко издалека. 
В свое время после окончания 
университета я получил степень 
биоинженера, и меня интересу-
ет бельгийское пиво не только в 
качестве продукта, но и его произ-
водство, как происходит процесс 
ферментации и т.д. И, конечно же, 
пиво вызывает интерес как часть 
культурного наследия Бельгии. 
К слову, консульство Бельгии в 
Минске всегда с гордостью пред-
ставляет в Беларуси разнообраз-
ные блюда бельгийской кухни, в 
том числе и пиво.

А когда я приезжаю в 
Бельгию, стараюсь найти время, 
чтобы попробовать мое любимое 
пиво, сваренное в пивоварне St. 

Bernardus, которая находится в 
деревне Вату, в 60 километрах от 
моего дома в Брюгге.

Как-то я спросил у директо-
ра Союза бельгийских пивоваров 
Свена Гатца (сейчас он к тому же 
наш министр культуры), кого из 
бельгийских пивоваров может 
заинтересовать Беларусь. Он упо-
мянул пивоварню St. Bernardus, 
которая имеет совместное пред-
приятие в Польше. И рассказал 
мне о польских корнях одного 
из первых пивоваров – Матвея 
Шафранского.

История заинтересовала меня, 
и я отправился в архив. И вот что 
я узнал.

Матвей Шафранский родился 
16 февраля 1909 года в Гродно. В 
1930 году молодой человек при-
ехал в Бельгию, чтобы учиться 
пивоварению в университете 
в Генте. Вскоре он женился на 
Жоржетте Деганк, бельгийской 
девушке из Западной Фландрии. В 
1933 году молодой иностранный 
инженер из Гродно начал работать 
пивоваром в аббатстве Святого 
Сикста.

Пиво Westvleteren ХІІ впер-
вые было сварено Матвеем 
Шафранским в 1940 году. Во вре-
мя Второй мировой войны работа 
пивоварни аббатства была поч-
ти прекращена, а после войны 
Шафранский начал варить пиво 
по лицензии под торговой мар-
кой St. Sixtus Abdij Westvleteren в 
частной пивоварне St. Bernardus, 
которая, к слову, находится при-
мерно в 10 километрах от аббат-
ства Святого Сикста. Это было 
пиво по тому же рецепту, что и 
знаменитое пиво Westvleteren ХІІ, 
и варилось оно вплоть до 1992 
года – до окончания лицензион-
ного соглашения, причем уже в 
коммерческих объемах.

Я думаю, что такую большую 
популярность бельгийское трап-
пистское пиво приобрело потому, 
что оно варится без спешки, ста-
ринным, проверенным временем 
способом. Секрет вкуса кроется во 
времени! Плюс к этому – чистая 
вода из источников, свежие солод 
и хмель. Именно поэтому у него 
такой неповторимый вкус.

Лариса МИХАЛЬЧУК.

ПАЛІТКУХНЯ

Беларускую партыю 
«Зялёныя» ўзначаліла 
Настасся Дарафеева

Новым старшынёй Беларускай 
партыі «Зялёныя» абрана 
актывістка партыі Настасся 
Дарафеева. Такое рашэнне пры-
нята на Х з’ездзе арганізацыі, які 
прайшоў у Мінску. 

З 2007 года партыю 
ўзначальваў Алег Новікаў. Гэтым 
разам ён на пасаду не вылучаўся.

Новы старшыня, паведамляе 
прэс-служба партыі, «мае намер 

сканцэнтравацца на адукацыйных 
праграмах для членаў арганізацыі, 
працы над новай праграмай, 
супрацоўніцтве з экалагічнымі, 
сацыяльнымі і гендэрнымі 
ініцыятывамі».

Анастасія Дарафеева – 
журналістка, займалася абаронай 
жывёл, з’яўляецца сябрам партыі 
з 2009 года.
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У су вязi з ад сут нас цю маг чы масцi рэ дак цыя ма тэ ры я лы не рэ цэн зуе i не вяр тае, пра ва ўступ лен ня ў пе рапiску пакiдае за 
са бой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца ма тэ ры я лы, у якiх 
пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай інфармацыі №947 ад 6 
студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 
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63222 – для індывідуальных падпісчыкаў,  
632222 – для прадпрыемстваў і арганізацый.

Падпісныя 
індэксы:

Заснавальнiк i галоўны 
рэдактар 
Iосiф Паўлавіч СЯРЭДЗIЧ

Праваслаўны 
каляндар

ПАСХАЛіЯ 
(ПАВОДЛе НОВАГА СТыЛЮ)
Пачатак Масленіцы – 7 сакавіка.
Пачатак Вялікага посту – 14 сакавіка.
Вербная нядзеля – 24 красавіка.
Пасха (Вялікдзень) – 1 мая.
Узнясенне – 9 чэрвеня.
Пяцідзясятніца (Троіца)  – 19 чэрвеня.
Пачатак Пятровага посту – 27 чэр-

веня.
ДВУНАДЗЯСЯТыЯ
НеПеРАХОДНыЯ СВЯТы
7 студзеня, чацвер, – Раство Хрыстова.
19 студзеня, аўторак, – Хрышчэнне 

Гасподняе.
15 лютага, панядзелак, – Стрэчанне 

Гасподняе.
7 красавіка, чацвер, – Дабравешчанне 

Прасвятой Багародзіцы.
19 жніўня, пятніца, – Праабражэнне 

Гасподняе.
28 жніўня, нядзеля, – Успенне 

Прасвятой Багародзіцы.
21 верасня, серада, – Нараджэнне 

Прасвятой Багародзіцы.
27 верасня, аўторак, – Уздзвіжанне 

Крыжа Гасподняга.
4 снежня, нядзеля, – Увядзенне ў храм 

Прасвятой Багародзіцы.
ДВУНАДЗЯСЯТыЯ 
ПеРАХОДНыЯ СВЯТы
24 красавіка – Уваходжанне Госпада 

ва Іерусалім.
9 чэрвеня – Ушэсце Гасподняе.
19 чэрвеня – Дзень Святой Тройцы. 

Пяцідзясятніца.
ВЯЛіКіЯ СВЯТы
14 студзеня, чацвер,  – Абразанне 

Гасподняе і памяць Свц. Васілія Вялікага.
7 ліпеня, чацвер, – Нараджэнне Іаана 

Прадцечы.
12 ліпеня, аўторак, – Святых 

першавярхоўных апосталаў Пятра і Паўла.
11 верасня, нядзеля, – Усекнавенне 

галавы Іаана Прадцечы.
14 кастрычніка, пятніца, – Пакроў 

Прасвятой Багародзіцы.
ГАЛОўНыЯ ПАМЯТНыЯ ДАТы
ЗЯМЛі БеЛАРУСКАй
11 мая, серада, – Свяціцеля Кірыла 

Тураўскага.
20 мая, пятніца, – Жыровіцкай іконы 

Божае Маці.
5 чэрвеня, нядзеля, – Прападобнай 

Еўфрасінні Полацкай.
29 чэрвеня, серада, – Сабор Беларускіх 

святых.
2 жніўня, аўторак, і 18 верасня,  

нядзеля, – Прападобнамучаніка Афанасія, 
ігумена Брэсцкага.

26 жніўня, пятніца, – Мінскай іконы 
Божае Маці.

ШМАТДЗёННыЯ ПОСТы
Вялікі пост – з 14 сакавіка да  

30 красавіка.
Пятроў пост – з 27 чэрвеня да  

11 ліпеня.
Успенскі пост – 14–27 жніўня.
Пост перад Раством Хрыстовым з  

28 лістапада да 6 студзеня 2017 года.
АДНАДЗёННыЯ ПОСТы
Серада і пятніца на працягу ўсяго 

года, за выключэннем усёедных тыдняў і 
Каляднага перыяду.

Навячэр’е Богаяўлення –  18 студзеня.
Усекнавенне галавы Іаана Прадцечы 

– 11 верасня.
Уздзвіжанне Крыжа Гасподняга –  

27 верасня.
УСёеДНыЯ ТыДНі
Па серадах і пятніцах посту няма.
Калядны перыяд – 7–17 студзеня.
Мытара і фарысея – 22–28 лютага.
Сырны (масленічны) – 7–13 сакавіка.
Пасхальны (Светлы) – 1–7 мая.
Троіцкі – 20–26 чэрвеня.
ТРАПеЗА ў СВЯТы
Паводле Царкоўнага статута, у свя-

ты Раства Хрыстовага і Богаяўлення, 
калі яны прыпадаюць на сераду і 
пятніцу, посту няма. У Навячэр’е Раства 
Хрыстовага, Навячэр’е Богаяўлення, у 
святы Уздзвіжання Крыжа Гасподняга і 
Усекнавення галавы Іаана Прадцечы даз-
валяецца ежа з алеем. У святы Стрэчання, 
Праабражэння Гасподняга, Успення, 
Нараджэння і Пакрова Прасвятой 
Багародзіцы, Увядзення Яе ў храм, 
Нараджэння Іаана Прадцечы, апосталаў 
Пятра і Паўла, Іаана Багаслова, калі яны 
прыпадаюць на сераду і пятніцу, а такса-
ма ў перыяд ад Пасхі да Сёмухі (Тройцы) 
у сераду і пятніцу дазваляецца рыба.

ДНі АСАБЛіВАГА ПАМіНАННЯ 
СПАЧыЛыХ
Субота мясапусная – 5 сакавіка.
Субота 2-га тыдня Вялікага посту –  

26 сакавіка.
Субота 3-га тыдня Вялікага посту –  

2 красавіка.
Субота 4-га тыдня Вялікага посту –  

9 красавіка.
Памінанне спачылых воінаў – 9 мая.
Радаўніца – 10 мая.

Субота Троіцкая – 18 чэрвеня.
Субота Дзімітрыеўская – 5 лістапада.
Не АДПРАўЛЯеЦЦА ВЯНЧАННе
Напярэдадні серады і пятніцы ўсяго 

года (г. зн. па аўторках і чацвяргах).
Напярэдадні нядзельных дзён (г. зн. 

па суботах).
Напярэдадні двунадзясятых, 

храмавых і вялікіх святаў.
На працягу постаў Вялікага, 

Пятровага, Успенскага і посту перад 
Раством.

На працягу Каляднага перыяду  
(ад 7 да 19 студзеня).

На працягу Сырнага тыдня 
(Масленіцы), пачынаючы з Нядзелі 
мясапуснай, і ў Нядзелю сырапусную.

На працягу Пасхальнага (Светлага) 
тыдня.

У дні і напярэдадні Усекнавення 
галавы Іаана Прадцечы – 11 верасня і 
Уздзвіжання Крыжа Гасподняга –  
27 верасня.

Каталіцкі каляндар
1 студзеня – Святой Багародзіцы 

Марыі.
6 студзеня – Аб’яўленне Пана (Тры 

Каралі).
10 студзеня – Хрост Пана.
10 лютага – Папялец (пачатак Вялікага 

посту).
19 сакавіка – Святога Юзафа
20 сакавіка – Пальмавая нядзеля.
27 сакавіка – Вялікдзень (Пасха).
3 красавіка – Божай Міласэрнасці.
5 мая – Унебаўшэсце Пана.
15 мая – Спасланне Духа Святога.
22 мая – Найсвяцейшай Тройцы.
26 мая – Цела і Крыві Пана.
29 чэрвеня – Святых апосталаў Пятра 

і Паўла.
15 жніўня – Унебаўзяцце 

Найсвяцейшай Панны Марыі.
1 лістапада – Усіх Святых.
20 лістапада – Хрыста Валадара 

Сусвету.
8 снежня – Беззаганнага Зачацця 

Найсвяцейшай Панны Марыі.
25 снежня – Нараджэнне Пана.
30 снежня – Святой Сям’і.

Іўдзейскія святы  
і посты

25 студзеня – Ту бі-Шват (Новы год 
дрэў).

23 сакавіка – пост Эстэр напярэдадні 
свята Пурым.

24 сакавіка – Пурым, свята ў памяць 
аб цудоўным выратаванні іўдзеяў у 
Персідскім царстве.

23–30 красавіка – Песах, свята ў гонар 
выхаду ізраільцян з Егіпта.

5 мая – Дзень Катастрофы і Гераізму.
26 мая – Лаг ба-Омер.
11–12 чэрвеня – Шавуот (свята ў 

памяць Даравання Торы ізраільцянам на 
Сінаі).

14 жніўня – пост “Цішэ-беоў” (9 ава) 
у памяць разбурэння Храма вавіланянамі 
і рымлянамі.

3–4 кастрычніка – Рош а-Шана (Новы 
год), дзень Суда і Літасці Усемагутнага.

12 кастрычніка – Ём Кіпур (дзень 
Усеагульнага прабачэння, посту і 
малітвы).

17–24 кастрычніка – Сукот (свята ў 
памяць Паходу ізраільцян у пустэльні).

24 кастрычніка – святы Шміні-ацэрэт 
і Сімхат-Тора, завяршэнне восеньскіх 
святаў і пачатак новага чытання тыднёвых 
раздзелаў Торы.

25 снежня – 1 студзеня 2017 года – 
Ханука (свята ў памяць вызвалення Храма 
з рук грэкаў і здраднікаў, ачышчэння 
пасля апаганьвання і новага асвячэння 
Храма).

Мусульманскія святы 
і знамянальныя даты

8 красавіка (1 раджаба) – пачатак 
Раджаба (трох месяцаў). 

7–8 красавіка (першая пятніца рад-
жаба) – Жаніцьба бацькоў Прарока.

3–4 мая (27 раджаба) – Ноч ушэсця 
Прарока.

21–22 мая (14–15 шаабана) – Ноч 
ачышчэння ад грахоў (Лейлят аль-Бараа).

6 чэрвеня (1 рамадана) – пачатак 
посту Рамадан (Ураза).

1–2 ліпеня (27 рамадана) – Ноч 
Прадвызначэння (Ляйлят аль-кадр).

5 ліпеня (1 шаваля) – Свята 
разгавення (Ураза-Байрам).

2 верасня (1 зуль-хіджа) – пачатак 
месяца зуль-хіджа.

11 верасня (9 зуль-хіджа) – Дзень 
стаяння на гары Арафат.

12 верасня (10 зуль-хіджа) – Свята 
ахвярапрынашэння (Курбан-Байрам).

2 кастрычніка (1 мухарама) – пачатак 
1438 года па Хіджры. 

11 кастрычніка (10 мухарама) 
– Ашура (дзень памінання прарокаў і 
пасланнікаў Алаха).

11–12 снежня (12 раби аль-аваля) – 
Ноч нараджэння Прарока Мухамада 
(Маўлід ан-Набі). 
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КРАСАВІК ЖНІВЕНЬ СНЕЖАНЬ
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